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Cu toate forțele
In apărarea păcii

Asociația eorexpondonților de pe lin
gă O.N.U, a oferit, la 7 octombrie, un 
dejun In cinstea lui N. S. Hrușciov. 
La reuniune, premierul sovietic a fost 
salutat călduros de către P. Sunders, 
președintele Asociației, iar numeroșii 
corespondenți prezenți Ia adunare l-au 
primit cu vii aplauze.

Cu prilejul acesta, N. S. Hrușciov a 
rostit o scurtă cuvîntare și a răspuns 
la Întrebările puse de corespondenți. 
El a arătat printre altele că a 15-a 
sesiune a Adunării Generale a O.N.U.

Grăbirea însămînțărilor de toamnă jr

sarcină urgentă și de mare importanță
BT S2

Să fie intensificate lucrările 
agricole de toamnă!

In regiunea Craiova

însămînțările bat pasul pe loc
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care au fost executate arături șt pu
teau fi însămînțate.

IN SAPTAMINA URMĂTOARE 
MUNCILE AGRICOLE DE TOAM
NA TREBUIE MULT INTENSIFI
CATE. Este necesar ca în următoa
rele zile să se folosească la maxi
mum forțele pentru grăbirea recoltă, 
rilor. Concomitent, să se Intensifice 
arăturile de însămînțare folosindu-se 
în acest scon întregul parc de trac
toare și atelajele gospodăriilor șl să 
se asigure toate măsurile pentru e- 
xecutarea de lucrări de bună cali
tate.

Timpul fiind înaintat, însămînță- 
rlle de toamnă trebuie mult grăbite 
pentru a fi executate în perioada op
timă. chiar dacă pînă acum nu au 
căzut suficiente ploi. Experiența a 
dovedit că gospodăriile care au e- 
xecutat însămînțările chiar șl în con
diții de secetă au obținut recolte 
mal bune decît atunci cînd le-au e- 
xecutat cu întîrziere, ■ eși 
a fost mai prielnică. Este necesar 
însă să se folosească cantități cît 
mai mari de îngrășăminte, să se 
reverifice puterea de germinație a 
semințelor șl să se asigure o bună 
pregătire a terenurilor.

In zilele următoare să se 
slfice șl celelalte lucrări ale cam
paniei de toamnă șl să se Intensifice 

____ ________________ recoltarea șl însllozarea sfeclei de 
au'exîstat ’ suprafețe însemnate P® zahăr. (Agerpres)

în ultima săptămlnă, după cum 
ni se comunică din partea Ministe
rului Agriculturii, în multe regiuni 
ale țării lucrările agricole de toam
nă s-au desfășurat într-un ritm mal 
Intens. Recoltarea florii-soarelui și 
a cartofilor este aproape terminată. 
Porumbul a fost cules în regiunile 
Craiova și Suceava în proporție de 
aproape 90 la sută, sfecla de zahăr 
a fost recoltată în regiunile Pitești 
și Constanța de pe mai mult de 70 
la sută din suprafața cultivată.

Au fost executate lucrări de pre
gătire a terenului pentru însămînțări 
pe mai mult de 1.800.000 ha șl s-au 
însămînțat aproape 1.000.000 hec
tare.

In efectuarea arăturilor șl însă
mînțărilor de toamnă, cele mal bune 
rezultate au fost obținute în Regiu
nea Constanța.

Ministerul Agriculturii apreciază 
că în săptămîna care a trecut lu
crările agricole de toamnă nu s-au 
desfășurat satisfăcător. Principala 
cauză a rămînerli în urmă a recol
tărilor o constituie lipsurile înre
gistrate în organizarea șl folosirea 
judicioasă a forțelor de lucru.

Lucrările de pregătire a terenuri
lor pentru însămînțare nu se des
fășoară la nivelul mijloacelor exis
tente. însămînțarea griului este în 
general rămasă tn urmă, cu toate că

le-au e- 
vremea

Inten-

•p Pun bază trainică 
unor recolte bogate

De vorbă cu ctfiva lucrători 
de la G.A.S. „Berea Barbu", 

regiunea Galafl

Gospodăria de 
stat Berea Barbu, 
din regiunea Ga
lați, a cultivat în 
anul 1960 o supra
față de 1.443 de
hectare cu griu. Deși condițiile de 
climă în părțile locului nu au fost 
prea favorabile acestei culturi, totuși 
gospodăria a izbutit să obțină o 
producție medie de 2.040 kg. la ha., 
cu 340 kg. la ha. mai mult decît 
prevedea planul. Interesîndu-ne des
pre învățămintele dobîndite în acest 
an la cultura griului și felul în care 
ele sînt puse în practică în actuala 
campanie de însămînțări ne-au răs
puns cîțiva dintre lucrătorii gospo
dăriei.
X

a se elibera din 
vreme terenurile 
de porumb boabe 
ți floarea-soarelui 
pe care urmează 
să semănăm griu. 
tn prezent sîntAceste terenuri _ __

eliberate șt !n bună parte arate. 
Semănatul l-am Început atunci cind 
temperatura aerului și In sol a 
scăzut sub 15 grade, mențintndu-se

27 la sută.
afară de raionul Gura Jiului

Oamenii muncii de pe ogoarele 
regiunii Craiova, desfășoară larg 
bătălia pentru strîngerea culturilor 
tîrzii de toamnă.

In ceea ce privește pregătirea te
renurilor și însămînțările de toam
nă, acestea se desfășoară însă foarte 
anevoios. Din totalul de 396.500 ha 
prevăzute a fi arate în vederea în- 
sămînțărilor de toamnă, pînă de 
curînd se araseră numai 106.481 ha, 
adică

In
unde au fost pregătite 9.360 ha pen
tru a fi însămînțate cu grîu — adică 
51 la sută din suprafața planificată 
—• în restul raioanelor arăturile 
pentru însămînțările de toamnă se 
desfășoară sub posibilitățile reale. 
De pildă, în raioanele Corabia, Băi- 
lești, Calafat, Caracal, Filiașl, Ple- 
nița și Segarcea care sînt fruntașe 
la recoltări, s-au arat doar supra
fețe între 24—42 la sută.

Rămînerea în urmă la pregătirea 
terenurilor se datorește în primul 
rînd faptului că nu se lucrează o- 
perativ la eliberarea terenurilor de

coceni 51 tulplnele de floarea-soare
lui.

în ce privește ritmul Însămînțări
lor, trebuie spus că pe întreaga re
giune s-a însărrjînțat cu orz, grîu și 
secară numai șapte la sută din su
prafața prevăzută. în nici un raion 
nu s-a atins viteza medie zilnică 
planificată la însămînțarea griului, 
orzului și secarei.

în raionul Corabia, de exemplu, 
unde a fost pregătit terenul în ve
derea Însămînțărilor de toamnă pe 
mai bine de 12.000 ha, nu s-au în- 
sămînțat decît 3.968 ha ; în raionul 
Caracal numai 2.439 ha din cele 
13.073 cîte au fost pregătite, — în 
raionul Plenița 1.250 ha din cele 
8.003 ha arate. în raioanele Segar
cea, Filiașl, Craiova, Băilești și A- 
maradia, procentul la însămînțări 
este Intre 2—14 la sută.

Ritmul neîngăduit de Încet în 
care se desfășoară însămînțările de 
toamnă în regiunea Craiova, este în 
contradicție cu recomandările con
sfătuirilor pe țară și regiune cu pri
vire la cultura griului.

De ce numai 600 ha zilnic?
In aceste zile tn majoritatea co

munelor și unităților agricole socia- 
list-cooperatiste din raionul Bacău 
se lucrează de zor pentru pregătirea 
terenului și însămînțarea griului.

Știind că semănatul griului la mo
mentul optim constituie unul. din 
factorii de bază în obținerea de re
colte bogate fn anul viitor, lucrăto
rii gospodăriilor agricole de stat din 
Dămienești, Parincea și Vasile Boai
tă au pregătit din vreme terenul și 
au însămînțat mari suprafețe cu 
grîu. Bunăoară, pînă la data de 
octombrie vrednicii lucrători ai gos
podăriei de stat Dămienești însămîn- 
țaseră cu grîu aproape 600 de ha. 
Suprafețe mari cu griu au fost în
sămînțate și de către gospodăriile 
colective din comunele Negri, Un
gureni, Parincea, Răcătău precum și 
de întovărășirile agricole din Berești 
Bistrița, Itești și Dămienești.

Demn de remarcat este faptul că 
pe lingă efectuarea unor lucrări de 
calitate, în aceste unități au fost a- 
plicate la cultura griului însemnat» 
cantități de îngrășăminte. De pildă, 
tn gospodăriile colective din raion au 
fost administrate în această toamnă 
pe terenurile destinate culturii griu
lui 2.522 tone gunoi iar în întovără
șirile agricole 19.650 tone de gunoi.

Din păcate, nu la fel de bine stau 
cu însămînțatul griului și gospodă
riile colective din Roșiori, Rădeni, 
Răcăciuni și altele. De pildă, pînă la 
data de 6 octombrie in cele 2 gos
podării colective din comuna Ro
șiori abia fuseseră însămînțate 54 de 
ha din

Mult .
lucrare se găsesc și întovărășirile a- 
gricole

6

cele 180 planificate, 
rămase în urmă cu această

Ij din Răcăciuni, Săucești și 
Traianu. In cele 4 întovărășiri din 
comuna Răcăciuni, de exemplu,, pînă 
la aceiași dată fuseseră însămînțate

abia S ha cu grîu. Pînă la data de 
6 octombrie pe întregul raion abia 
fuseseră însămînțate 5.000 de ha din 
cele peste 20.000 ha planificate.

Rămînerea în urmă cu însămînța
tul griului în raionul Bacău se da
torește mai ales slabei preocupări pe 
care o manifestă unele gospodării 
colective și întovărășiri agricole la 
eliberarea terenurilor. In timp 
unele gospodării colective cum sînt 
cele din Lipova și Milești, au 
minat de acum cu recoltatul porum
bului, în alte gospodării colective 
(Roșiori, Rădeni, Berești-Bistrița și 
Biberești) recoltatul porumbului și 
mai cu seamă eliberarea terenurilor 
de coceni, se desfășoară foarte încet. 
Cuvinte de laudă nu se pot spune 
nici despre felul cum înțeleg unii 
mecanizatori de la S.M.T. Hemeiuș 
să sprijine pe colectiviști la execu
tarea lucrărilor pentru însămînțări. 
Bunăoară, din cele 2 tractoare ale 
S.M.T.-ului Hemeiuș trimise să are 
la gospodăria colectivă din Rădeni, 
un tractor a stat defect cîteva zile în 
șir. Ca o consecință a acestor stări 
de lucruri viteza zilnică de semă
nat pe raion abia a atins în medie 
fn perioada de la 1—6 octombrie, 600 
de ha față de 1.100 ha. cit este pla
nificat să se realizeze.

Timpul care a mai rămas pînă la 
data cînd semănatul griului — potri
vit indicațiilor date de către consfă
tuirea regională privind cultura a- 
eestei plante - trebuie terminat, es
te foarte scurt. De aceea organele a- 
gricole și de stat din raionul Bacău, 
au datoria să ia măsuri imediate 
pentru mobilizarea tuturor forțelor 
existente în așa fel tncît în zilele ur
mătoare să fie terminat însămînțatul 
griului.
..„3 Ing. B. TRAIAN
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Am intrat de mult în perioada op
timă a însămînțărilor de toamnă și 
totuși în regiunea Craiova nu s-a 
terminat nici măcar însămînțatul 
secarei masă-verde.

Cu excepția raioanelor Gura Jiu
lui și Segarcea, unde s-a depășit 
planul însămînțărilor la secară 
masă-verde, în restul raioanelor 
s-au realizat suprafețe 'destul de 
mici, iar în raionul Gilort în care 
s-au planificat a se însămînța nu
mai 110 ha, nu s-a însămînțat nici 
măcar un ar.

Organele agricole de la raioane și 
comune nu iau măsuri operative 
pentru a Impulsiona mersul însă- 
mînță,rilor. Numai așa se explică 
faptul că în raionul Strehaia de pil
dă, care are de însămînțat în toam
na aceasta 9.250 ha cu păioase nu 
s-a însămînțat pînă la data de 1 oc
tombrie decît... 1.493 ha, adică nu
mai șapte la sută din plan. în a- 
cest raion, viteza medie zilnică pla
nificată de 1.050 ha se realizează 
numai în procent de 38 la sută. Sînt 
numeroase comune ca Sumandra, 
Tîmna, Corzu, unde nu s-a însămîn- 
țat nici un hectar, iar în altele se 
realizează o viteză zilnică ce nu de
pășește 2—10 ha pe zi.

Este vremea ca în regiunea Cra
iova să fie intensificat ritmul mun
cilor agricole de toamnă și îndeo
sebi lucrările de pregătire a tere
nului și însămînțările. Organele a- 
gricole de la regiune, raioane și co
mune trebuie să îndrume în mod 
concret pe colectiviști, întovărășiți, 
și țăranii muncitori cu gospodării 
individuale asupra felului în care 
trebuie executate însămînțările, dat 
fiind și faptul că în acest an se in
troduc în cultură pe mari suprafețe 
soiuri de grîu de înaltă productivi
tate.

Tărăgănarea de la o zi la alta, 
pierderea momentului optim de în
sămînțare, duc la diminuarea recol
tei de cereale, ceea ce nu trebuie să 
se întîmple.

STAICU FLOREA

«sta sesiunea cea mal importantă da 
la crearea Organizației Națiunilor Uni
te. La această sesiune urmează să se 
examineze problemele deosebit de im
portanta pentru omenire ca t dezarma
rea și lichidarea totală a sistemului co
lonial.

Răspunzînd la întrebarea pusă de co
respondenta societății „National Broad
casting Company”, Nikita Sergheevici 
Hrușciov a arătat că trebuie să se facă 
totul pentru a fi asigurată pacea. El a 
combătut ideile lui Eisenhower care 
susține controlul asupra înarmării în 
locui dezarmării. „Repet și voi repeta 
pînă ce va deveni clar pentru toți, deși 
am vorbit de multe ori despre aceas
ta, că dezarmarea, distrugerea arma
mentelor este singurul mijloc de a se 
evita războiul, iar controlul asupra Înar
mărilor înseamnă menținerea armelor" 
a subliniat Hrușciov. Mai departe, pre
mierul sovietic a arătat că în presa 
americană a apărut o informație cu 
privire la convorbirea ce a avut loc 
între el și Macmillan. Nikita Serghee
vici Hrușciov a precizat că ziarele a- 
mericane nu au relatat tocmai exact 
rezultatele întîlnirilor și convorbirilor 
care au avut loc între cei doi premieri. 
N. S. Hrușciov a precizat că. într-ade- 
văr. a discutat cu Macmillan despre po
sibilitatea stabilirii unui acord în pro
blema dezarmării. Macmillan a susținut 
însă că pentru realizarea unui astfel 
de acord trebuie să se aștepte momen
tul prielnic, să se creeze întîi o atmo
sferă de încredere. După părerea lui 
Macmillan, această atmosferă va putea 
fi realizată în aproximativ 5—10 ani.

Premierul sovietic a arătat corespon
denților că această poziție a lui Mac-

mlllan este nejustă ți nwealistă. „MS 
situez pe poziția că trebuie să se Încea
pă cu ceea ce este cel mai important 
— adică cu dezarmarea : trebuie dis
truse armamentele, trebuie instaurat un 
control pentru ca nimeni să nu se mal 
Înarmeze. In felul acesta vor fi crea
te condiții optime pentru o încredere 
sinceră și pentru relații frățești între 
toate popoarele", a subliniat Hrușciov. 
Cu cît va amina mai mult realizarea 
unui acord, cu atît, an de an, va spori 
numărul țărilor deținătoare de arme a- 
tomice și de rachete și se va Îngreuna 
ți mai mult realizarea unei înțelegeri.

Unul dintre corespondenții prezenți 
la reuniune, a întrebat t Ar fi de a- 
cord U.R.S.S, ca rezultatele unui vot 
al O.N.U.. bazat pe principiul majori
tății de două treimi pentru a hotărî 
rămînerea lui Hammarslqoeld în postul 
de secretar general al O.N.U. ți pen
tru a lua o hotărîre în legătură cu 
propunerea Uniunii Sovietice privitoare 
la organul executiv alcătuit din trei 
persoane ?

Răspunzînd la această întrebare, N. S. 
Hrușciov a arătat că acele principii ale 
majorității stabilite la două treimi, pri
vitoare Ia rezolvarea problemelor liti
gioase sînt pe deplin acceptabile în in
teriorul țării, cînd se hotărăsc proble
me interne — politice, economice și 
altele. La O.N.U. avem de-a face însă 
cu o problemă internațională complexă, 
pe care o rezolvă țările care fac parta 
din O.N.U. Aici este un for internațio
nal care a fost creat pentru a rezolva 
problemele în așa fel, îneît soluția să

(Continuare tn pag. 4-a)

Popas pe Valea Carasu

Fruntași la însămînțări
Avînd sprijinul mecanizatorilor de 

Ia S.M.T Buda, membrii gospodă
rie! agricole colective „16 Februa
rie" din comuna Măgurele — raionul 
Teleajen se situează iprintre primii 
în muncile agricole de toamnă. Ast
fel, el au pregătit din vreme terenul 
pentru însămînțatul celor 65 ha cu 
griu, au încorporat în sol cantitatea 
de 13.700 kg îngrășăminte chimice. 
Muncind cu sîrgulnță el au șl termi
nat însămînțările.

La executarea muncilor de pregă
tire a terenului șl de semănat s-au 
evidențiat colectiviștii Barbu Gheor- 
ghe, Vlntllă loan, Alexandru Florea, 
Zeflnescu Tudor șl alții.

VASILE C. ENESCU
corespondent

DIN POȘ

Tovarășul inginer 
NICOLAE SÂNDULACHE 

director :

Primul învățămînt pe care l-am 
tras din experiența anului agricol 
1960 la cultura griului este acela 
referitor la respectarea cu strictețe 
a timpului optim de semănat. Ne 
dăm pe deplin seama că fiecare zl 
întîrziată peste epoca optimă de în
sămînțare aduce după sine diminua
rea producției. In toamna trecută, 
bunăoară, semănînd circa 100 de 
hectare cu grîu după sfeclă care a 
eliberat mai tîrziu terenul, am fost 
nevoiți să facem însămînțarea pe 
această suprafață între 25 octom
brie—1 noiembrie. Deși am pregătit 
bine terenul și l-am îngrășat pro
ducția obținută pe această suprafață 
a fost de numai 1.700 kg. la ha., 
adică cu 340 kg. la ha. mai mică 
decît media pe gospodărie. Acest 
lucru ne-a determinat ca pentru 
anul acesta să alegem griului pre
mergătoare care eliberează din 
vreme terenul, în bună parte ma
zăre (300 ha.), lucernă (120 ha.), și 
porumb siloz, avind posibilitatea să 
executăm arătura la vreme și să o 
întreținem în bune condiții. Tot 
pentru a nu întîrzia cu semănatul, 
tn acest an am luat măsuri pentru

I

raionul
va

(Continuare în pag. 4-a)

Rod togat 

de struguri 

In acest an la sta
țiunea experimen
tală viticolă din 
Greaca, 
Oltenița, se 
obține o recoltă 
bogată de stru
guri. Culesul stru
țurilor de masă a 
început de multă 
vreme. Iar acum 
se recoltează stru
gurii de vin. In 
fotografie Un as
pect de Ia cule
sul strugurilor de 

masă.

Numeroase scrisori primite tn a- 
ceste zile de la corespondenții noș
tri voluntari ne informează despre 
munca plină de avînt a oamenilor 
muncii de pe ogoare pentru grăbirea 
recoltării culturilor și terminării tn- 
sămînțării griului. Iată 
cuiri din corespondența 
dacție.

cîteva spi- 
sosită la re- 

t
★

In acest an, membrii 
colective „7 Noiembrie" din Cocar- 
geana, raionul Fetești, culeg o boga
tă recoltă de porumb. Pe unele par
cele lucrate de colectiviștii N. Tu- 
doraehe, T. Cocanu, Marin Găvenea, 
Manole Gheorghe, Ntță Stoian și 
mulți alții producția a atins peste 
5.000 kg. știuleți la ha. Aplicarea re
tribuirii muncii și după producția 
obținută i-a stimulat pe colectiviști 
să aplice cu multă grijă regulile a- 
grotehnice înaintate și după cum se 
vede rezultatele sînt bune.

Pînă acum, în această gospodărie 
ș-ati recoltat peste 400 ha cu porumb.

Paralel cu recoltatul porumbului, 
colectiviștii execută și însămînțatul 
griului, al orzului și secarei. Pină la 
30 septembrie, în această gospodărie 
au fost însămînțate 100 ha. cu orz de 
toamnă, 167 ha. cu secară furajeră 
și 515 ha. cu grîu, din cele 1.280 ha. 
planificate (din scrisoarea trimisă 
de COSTICA I. ANGHEL).

★
Și colectiviștii din comuna Tiream, 

raionul Caret, dau mare atenție exe
cutării la timp și bine a însămînță-

gospodăriei

De cite ori, de-a 
cuitorii Dobrogel nu 
trebarea : „cum să 
efectul dăunător al 
ori, In anii nu de mult apuși, pe c’nd 
glia în aceste locuri mal era încă scor
monită cu plugul de lemn, localnicii 
n-au privit cu lacrimi în ochi cum plan
tele firave de grîu șl porumb erau ofi
lite de arșița nedomolită a soarelui șl 
de vînturile năpraznice î Pe atunci, nici 
celor mal cutezători dintre ei nu le-ar 
fi putut trece prin minte că pe pămîn- 
turile lor frămîntate, deluroase, veșnic 
însetate de apă, s-ar putea aplica iri
garea ca o pavăză împotriva secetei. 
Mulți dintre ei poate că nici nu auzi
seră de această metodă. Astăzi însă, 
în Dobrogea socialistă, conduși șl în
drumați de partid, truditorii ogoarelor 
înfăptuiesc ceea ce nici în vis n-au 
putut întrezări altă dată. Astăzi, cu 
brațele și inimile înfrățite, locuitorii sa
telor dobrogene, colectiviștii, supun 
stihiile naturii, silind apa Dunării să 
irige ogoarele pentru a mări rodnicia 
țarinei. M-am convins de lucrul acesta 
într-una din zilele trecute, străbătînd 
Valea Carasu, unde se află unul din
tre cele mai mari șantiere de irigații 
ale Dobrogei,

...Mai întîi iau cunoștință de lucrările 
care se execută aici, urmărind împreu
nă cu tov. ing. Petrescu Dorinei, șeful 
șantierului, harta mare, cit un perete, 
de la sediul șantierului și ascultînd ex
plicațiile inginerilor și tehnicienilor. Cî
teva amănunte merită a fi cunoscute. 
Șantierul și-a început lucrările în luna 
septembrie a anului trecut. El se întin
de pe o lungime de circa 40 km., de 
la Cuza Vodă pînă dincolo de satul 
Mircea Vodă. Volumul de terasamente 
necesar : circa 600.000 m.c. Numai in 
anul acesta s-au executat prin muncă 
voluntară 140.000 m. c. de săpături ; 
alțl 130.000 m.c, de pămînt au fost 
săpați în anul trecut. Pînă în prezent 
s-au executat canale principale pe 25 
km., canale permanente pe circa 50 
km. si canale provizorii pe 60 de km. 
Terminarea în anul acesta a lucrărilor 
începute va permite ca în această par
te a Dobrogel să se Irige 3.900 de 
hectare. Extinderea lucrărilor tn anii 
viitori va asigura Irigarea altor mii 
de hectare de teren.

Șl acum, să dăm o raită prin cîteva 
din punctele șantierului. Mal Intîl. un 
scurt popas la stația de pompare plu
titoare. Ea este montată pe un bac de 
100 tone, la km, 3,300, pe canalul Ca
rasu. Stația este echipată cu 3 electro- 
pompe șl este ajutată de a stație fixă

lungul anilor, lo- 
șl-au pus oare In
terim culturile de 
secetei î" De cîte

TA ZILEI
rilor de toamnă. Pînă la 30 septem
brie, colectiviștii au reușit să însă- 
mînțeze o suprafață de 21 ha cu 
orz de toamnă și 106 ha cu grîu, fo
losind numai sămînță din soiuri cu 
o productivitate ridicată. In fruntea 
lucrărilor de însămînțări se află bri
gada condusă de candidatul de 
partid Papferi Anton, care a reușit 
să însămînțeze cu grîu peste 60 la 
sută din suprafața planificată.

Pentru asigurarea unei densități 
normale de plante la m.p. colectiviș
tii dau la fiecare ha între 200—240 
kg. de sămînță, din scrisoarea cores
pondentului nostru voluntar VASI
LE POP).

★

Gospodăria de stat Bordușani, ra
ionul Fetești, a terminat de însă- 
mînțat cele 1.200 ha. de griu pe care 
le-a avut planificate. La 1.000 de ha. 
s-a folosit numai sămînță de înaltă 
productivitate.

Pe terminate cu însămînțatul griu
lui sînt și gospodăriile de stat Je- 
gălia, Bărăganul, Perișoru și Frăți- 
nești, (din scrisoarea corespondentu
lui voluntar C. BANCIU).

★
succesele obținute in cam- 
însămînțări ne vorbesc in 
lor și corespondenții I. BO- 
comuna Bogdinița, raionul 
- TEUCA ALEXANDRU

Despre 
panii de 
scrisorile 
LI A, din 
Birlad,
din comuna Surlea, raionul Gătaia, 
— FRANCISC WILD din Lipova, re
giunea Timișoara șt mulft alții.

reversibilă (de irigare și desecare). De 
aici pornește apa prin canale, către 
ogoarele colectiviștilor din Cuza Vodă, 
Satul Nou și Mircea Vodă ori către 
cele ale gospodăriilor de stat Medgidia 
și Cuza Vodă.

Autocamionul ne poartă de-a lungul 
canalului principal Satul Nou. De o 
parte și de alta a canalului se întind 
grămezi mari de pămînt. Mîinl harnice 
l-au săpat, pentru a croi drum larg 
apelor să pătrundă în stepa dobrogea
nă, cea atît de mult bîntuită de secetă 
In trecut. Alte mîinl pricepute lucrea
ză acum la împrăștierea pămîntului 
și nivelarea Iul.

La km. 7,400 lucrările de excavară 
se fac mecanizat. O draglină uriașă 
ascultă docilă de comanda mecaniza
torului Mihailov Ion. Un scirțîit puternic 
și cupa dragline! mușcă lacomă din 
glia umedă. Un nou scirțîit, o întoar
cere de aproape 90 de grade șl pămîn- 
tul este răsturnat pe mormanul de pe 
marginea canalului. Operația se repetă 
de zeci și sute de ori. Cu fiecare cupă 
de pămînt excavată canalul înaintează. 
Numai cu ajutorul acestei mașini se 
sapă zilnic cîte 400 m.c. de pămînt. 
Alți 2.000—2.500 m.c. de pămînt sînt 
săpați în fiecare zi de către oameni.
- In prezent, participarea colectiviș

tilor la executarea lucrărilor de pe șan
tier este mai mică - îmi spune tov. 
ing. Petrescu. Ne aflăm doar în plină 
campanie a recoltărilor și însămînțări
lor de toamnă. Nu peste mult timp însă 
vom avea iar pe șantier mii de colecti
viști așa cum am avut în vremea cînd 
în cîmp se cerea. mai puțină muncă.

Aceeași activitate rodnică se desfă
șoară șl pe canalul principal Cuza- 
Vodă. La km. 1,538, bunăoară, unde 
canalul trebuie să traverseze o vale 
adîncă de 12 m., se construiește un 
apeduct pe o lungime de 57 m. Funda
ția și picioarele au șl fost turnate din 
beton. Acum se lucrează la turnarea 
uluculul de scurgere a apei. Astfel, 
de lucrări de artă se execută și în alte 
puncte ale șantierului.

...Oameni noi, mașini, pămînt șl apă. 
lată principalele elemente din care se 
plămădesc recoltele bogate ale Do
brogel socialiste. Rezultatele muncii în
suflețite a colectiviștilor care participă 
la lucrările de Irigații de pe Valea Ca
rasu au șl început să apară. Gospodă
ria colectivă din Mircea-Vodă, bună
oară, care a cultivat în acest an 44 
de hectare cu porumb în sistem irigat, 
va obține în această toamnă, așa după 
cum au arătat evaluările făcute, 6.000- 
6.500 kg. de boabe la ha„ față de nu
mai 3.000 kg. la ha. la cultură neiriga
tă. Sporul este desigur destul de evi
dent. In anul viitor gospodăria va iriga 
cîteva sute de hectare. Alte sute de 
hectare vor fi irigate de colectiviștii din 
Cuza Vodă șl Satul Nou. $1 desigur, 
acesta este numai 
mulți ani întreaga 
bătută de întinse

începutul. Nu peste 
Dobroge va fl strâ- 
sisteme de irigații.

V. POMPILIU

Au terminat
însilozatul furajelor

Membrii gospodăriei agricole co
lective „Progresul" din comuna Fă- 
căeni, raionul Fetești, regiunea 
București, au avut ca sarcină d.8 
plan să însilozeze din producția a- 
nului 1960 cantitatea de 2.600 tone 
porumb furajer. Pentru asigurarea 
acestor furaje gospodăria a avut de 
însămînțat suprafața de 120 ha. cu 
porumb siloz. In urma lucrărilor de 
întreținere aplicate la timp, s-a ob
ținut o producție de 20—25.000 kg, 
la ha., față de 20.000 kg. planificate. 
Ajutați de tractoriștii celor două 
brigăzi de tractoare de la S.M.T, 
Făcăeni, cu 3 tocători de furaje ac
ționate de tractoare, colectiviștii au 
reușit să însilozeze cantitatea de 
2.840 tone porumb furajer și 
baltă.

Fruntași în acțiunea de 
zare sînt colectiviștii Stan S. 
Ioniță, Petre Andrei, 
colae și alții, precum 
Nedelcu Vasile, Radu 
Constantin și alții.

fin de

însilo- 
Stoica

Crăciun Ni- 
și tractoriștii 
Gică, Olteanu

FRINCU CONSTANTIN 
corespondent



Deschiderea Lunii 
prieteniei romîno-sovietice

Tn întreaga țară au loc în aceste 
zile numeroase manifestări con
sacrate sărbătoririi Lunii priete. 
niei romîno.sovietice.

Vineri 7 octombrie, la Teatrul 
C.C.S. din Capitală a avut loc a- 
dunarea 
General ________ ... ... _______
deschiderii Lunii prieteniei romî
no-sovietice.

La adunare au luat parte tovară
șii: Alexandru Moghioroș, Dumitru 
Coliu, Mihai Dalea. membri ai C.C. 
al P.M.R.. conducători ai institu- 
țiilor centrale șl ai organizațiilor 
obștești, muncitori, academicieni și 
alți oameni de știință, artă și cul
tură, generali și ofițeri superiori.

Au participat de asemenea mem
brii delegației de oameni de cui. 
tură sovietici, oaspeți ai tării noas
tre cu prilejul manifestărilor din 
cadrul Lunii prieteniei romîno-so- 
vletice, în frunte cu N. N. Mesea
țev, vicepreședinte al Asociației de 
prietenie sovleto-ramîne, primvice- 
președinte al Societății unionale 
pentru răsplndirea cunoștințelor 
politice șl științifice.

Au asistat V. A. Karpov, consi
lier al Ambasadei 
tice, șl alfl membri ai 
U.R.S.S. la București.

Despre însemnătatea 
teniei romîno-sovietice, 
sărbătoare a poporului 
vorbit .tovarășul Iile 
vicepreședinte al Consiliului 
neral 
țămîntulyl și Culturii.

A luat apoi cuvîntul conducăto
rul delegației sovietice de oameni....................................................   E...................................................=I=

organizată de Consiliul 
A.R.L.U.S., cu prilejul

Uniunlt Sovle- 
Ambasadel

Lunii iprie- 
tradlțtonala 

nostru a 
Murgulescu, 

Ge- 
A.R.L.U.Ș., ministrul Invă-

I
|
I I

E
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de cultură, N. N. Meseațev, care a 
transmis participanțllor la adunare, 
și prin ei întregului popor romîn, 
salutul frățesc al ipopoarelor sovie
tice.

★

La adunarea festivă consacrată 
Lunii prieteniei romîno-sovietice 
care a avut loc în sala căminului 
cultural din Brănești, s-au adunat 
vineri după amiază peste 350 de 
țărani muncitori, membri ai celor 
trei gospodării agricole colective din 
comună, întovărășiți precum șl mun
citori de la întreprinderile de.Indus
trie locală din Brănești.

Participanții au urmărit cu un deo
sebit interes conferința tov. Alexe 
Haralambie, prim secretar al Comi
tetului regional U.T.M. București, 
despre marile succese obținute de 
poporul sovietic în dezvoltarea eco
nomiei, științei șl culturii.

Printre pitele, vorbitorul a arătat 
că deschiderea Lunii prieteniei ro- 
mîno-sovletice coincide cu dezbate
rile care au loc în cadrul celei de-a 
15-a sesiune a Adunării Generale a 
O.N.U. unde conducătorul delegației 
sovietice, tovarășul N. S. Hrușciov 
a făcut propuneri concrete cu -privi
re la dezarmarea totală ți generală 
precum șl la lichidarea colonialis
mului — propuneri care sînt lzvo- 
rîte din dorința poporului sovietic 
șl a tuturor oamenilor cinstiți din 
lumea întreagă dornici de pace șf 
înțelegere între popoare.

Adunarea festivă din Brănești s-a 
încheiat cu un frumos program ar
tistic prezentat de formațiile cămi
nelor culturale din localitate.

De curind tn comuna Casna, regiunea Suceava, a fost dat in folosință 
un frumos cămin cultural construit Prin muncă voluntară și contribuția 

bănească a cetățenilor.
Foto: AGERPRES

Pe armele materialelor publicate

Din activitatea sindicală 
în unitățile agricole

,,In vederea apărării intereselor și înfăptuirii năzuințelor clasei muncitoare și ale 
celorlalte categorii de oameni ai muncii, sindicatele din Republica Populară Romînă:

— organizează participarea maselor celor ce muncesc la planificarea, organizarea și 
conducerea producției; mobilizează masele muncitoare pentru îndeplinirea planurilor de 
dezvoltare a economiei naționale, pentru progresul tehnic, pentru creșterea neîntreruptă a 
productivității muncii, îmbunătățirea calității produselor, realizarea de economii si reducerea 
permanentă a prețului de cost: organizează șl conduc întrecerea socialistă și consfătuirile de 
producție — cea mai eficace formă prin care cei ce muncesc participă la organizarea și con
ducerea producției ;

— veghează asupra folosirii depline a mijloacelor puse la dispoziție de stat pentru 
satisfacerea nevoilor materiale și culturale ale celor ce muncesc; organizează și exercită 
controlul obștesc asupra condițiilor de muncă, construirii, repartizării și administrării locu
ințelor, asupra activității unităților comerțului de stat, cantinelor, instituțiilor medico-sani- 
tare, stațiunilor balneo-climaterice și a altor domenii de deservire a populației**.

(Din „Proiectul noului statut al Sindicatelor din R.P.R.).

Au apărut Analele romino sovietice, seria „Agricultură-zootehnie" 
(nr. 4) editate de Institutul de Studii Bomîno Sovietic.

Articolele tratează despre pedologie și agrochimie, meteorologie șl 
ciimatologie, ameliorații agricole, agrotehnică, legumicultura, pomi
cultură, viticultură, protecția plantelor, zootehnie și bază furajeră, 
mecanizarea și electrificarea agriculturii, economia și organizarea a- 
griculturii socialiste.

Din vastul material cităm articolele: Despre factorii formării solu
lui (D. I. Papazov), Noutăți in tehnica irigării subsolului (G. I. Fiș- 
cenko), Prognoza răspîndirii principalelor dăunători ai cerealelor pen
tru anul 1960 (I. I. Paleakov), Administrarea iodului ca mijloc de 
ridieare a producției zootehnice in regiunile goșagene (Aead. Șt. M. 
Milcu, V. Teodoru), Tractoare și mecanizarea lucrărilor din ferme 
(A. Iavovski).

Revista publică și o bogată cronică a vieții științifice.
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In ziarul nostru nr. 663 a apărut 
un articol intitulat „Sectorul zooteh
nic poate aduce venituri și mai mari" 
în care, printre altele, erau arătate 
cîteva din posibilitățile de care dis
pune gospodăria colectivă din comu
na „23 August", raionul Negru. Vo
dă, pentru dezvoltarea anumitor 
ferme zootehnice. In încheierea ar
ticolului, se cerea ca organele raio
nale și regionale să sprijine gospo
dăria pentru folosirea din plin a tu
turor posibilităților in scopul spori
rii numărului de animale și păsări 
și a productivității acestora.

In răspunsul trimis redacției de 
către secția agricolă regională Cons
tanța se arată că în vederea obți
nerii unor produși valoroși în secto
rul zootehnic, gospodăria e sprijini
tă să apliee metoda însămînțărilor 
artificiale la vaci și oi. De asemenea, 
pentru dezvoltarea creșterii rațelor 
(gospodăria are un lac a cărui luciu 
este 193 de ha), gospodăria va primi 
material (boboci sau ouă de rață) 
de la gospodăria de stat Moșneni. 
Cît privește extinderea creșterii găi
nilor, în răspuns se arată că prin 
grija secției agricole regionale gos
podăria va primi, în viitor, un mare 
număr de pui de o zi.

★

In articolul intitulat ț,Să grăbim 
ritmul însilozării furajelor" publipat

668 al ziarului nostru 
printre alte regiuni,. și

in numărul 
era criticată
Regiunea Autonomă Maghiară pen
tru ritmul nesatisfăcător în care se 
desfășura acțiunea de însllozărl. Răs
punzând la sesizarea ziarului, secția 
agricolă a regiunii arată că pentru 
grăbirea însilozării furajelor au fost 
organizate în cursul lunii septembrie 

. a.c. patru schimburi de experiență 
interraionale. Totodată s-a luat mă
sura ca toate tocătoarele S.M.T.-uri
lor și ale gospodăriilor colective să 
fie folosite la maximum, iar pentru 
dirijarea tocătoarelor de la o unita
te la alta s-a întocmit un grafic care 
a fost respectat întocmai. De aseme
nea, s-au luat măsuri pentru însilo
zarea frunzelor și a eoletelor de 
sfeclă de zahăr în amestec cu coeeni 
de porumb uscați.

★
La un articol privind acțiunea de 

însilozări publicat în ziarul nostru 
Nr. 666 ne-a răspuns secția agricolă 
a raionului Jimbolia.

„...Comitetul executiv al sfatului 
popular raional, se arată în răspun
sul trimis, 
nai medul 
lozările în 
colective.

In urma

a analizat pe plan raio- 
cuHi se desfășoară inși- 
G.A.S.-uri și gospodării

împlinește zece ani de activitate

I
PÎnȘ în anul 1965 plantațiile de pomi fructiferi vor trebui să ajungă 
la 30(1.000 hectare. La plantarea noilor livezi se va urmări îmbunătă
țirea raportului dintre specii, dîndu-se extindere mai ales soiurilor 
valoroase. Producția de fructe va trebui să ajungă în anul 1965 la 
circa 1.700.000 tone.

Pe scurt, acestea sînt sarcinile trasate, de cel de-al IlI-lea Congres 
al Partidului pentru rapida dezvoltare a patrimoniului pomicol al 
țării. In realizarea lor sînt angrenați toți oamenii muncii din agricul
tură, inclusiv oamenii de știință.

Dacă urci pe valea Dîmboviței, de 
Ia fosta cetate de scaun a Tîrgoviștei 
în sus, spre izvor, nu se poate să 
nu observi că de jur împrejur, cît 
poți cuprinde cu ochii, se întind, 
pînă în marginea pădurii, tot »nai 
multe livezi. Așa faci cunoștință cu 
unul din importantele bazine pomi
cole ale țării.

Voineștiul, este parcă inima aces
tui bazin. Și desigur că nu întîm- 
plător, cu zece ani în urmă, statul 
nostru democrat-popular a înființat 
aici o stațiune experimentală pomi
colă. Primii cercetători care au so
sit atunci în comună, au început pe 
drept cuvînt o muncă de adevărat 
pionierat. Voineștenii, ca și pomi- 
cultorii din celelalte sate și comune 
i-au primit pe cercetători cu destulă 
rezervă. în primul rînd fiindcă so
coteau că nu ar mai avea ceva de 
învățat de la aceștia, pomicultura 
fiind pentru ei o ocupație tradițio
nală, transmisă din generație în ge
nerație. Credeau atunci voineștenii 
și epilalți că știu totul, că livezile 
lor îmbătrînite, cu producții mici, 
periodice și de calitate inferioară 
sînt tot ceea ce se poate realiza.

Cercetătorii au simțit de la în
ceput dificultatea sarcinii lor. în pri
mii ani ei s-au limitat la soluțio
narea, mai întîi în cadrul stațiunii, 
a diferitelor probleme puse de prac
tica pomicolă. Amelioratorii au por
nit să cunoască mai întîi sortimen
tul de soiuri din stațiune și cel lo
cal urmărind calitățile lui sub as
pect economic și biologic. S-a reali
zat astfel un fond de 11.000 hibrizi 
de măr, 3.000 hibrizi de păr și cam 
tot ștîția hibrizi de prun. De la a- 
cest fond stațiunea a ajuns să aibă 
hibrizi de perspectivă la fiecare din 
speciile în studiu.

Agrotehnicienii și-au concentrat 
eforturile pentru stabilirea celui mai 
bun sistem de pregătire a terenului 
înainte de plantare, a sistemelor de 
întreținere și îngrășare, cît și a 
complexului de lucrări agrotehnice 
care să asigure producții mari și 
constante la principalele specii po
micole.

Dar pomicultorii din regiune nu 
știau nici cum să lupte cu inamicii 
pomilor, nu cunoșteau principalii dă
unători aî pomilor fructiferi, meto
dele eele mai eficiente de combate
re. O bună parte din livezile lor a- 
junseseră în stare de defrișare dar 
ei nu puteau obține singuri mate
rial săditor pomicol de calitate.

Cercetătorii au început îndruma
rea în unitățile socialiste și coope
ratiste după ce au studiat influența 
fiecărei măsuri agrotehnice separat 
și în complex. Țăranii muncitori din 
comună și din împrejurimi au în
ceput să se convingă, văzînd lotu
rile și punctele de sprijin demonstra
tive, că pomicultura rațională adu
ce venituri mari. Vizite, schimburi 
de experiență, consfătuiri, instruc
taje și demonstrații practice, toate 
aceste mijloace au fost concentrate

pentru a se răspîndi cunoștințe teo
retice și practice de agrotehnică po
micolă și protecția plantelor. Cursu
rile pomicole, ținute în cadrul invă- 
țămintului agrozootehnic de masă, 
însoțite de aplicații practice în liva
dă, au dat și ele o seamă de cunoș
tințe tehnice colectiviștilor și înto- 
vărășiților din raioanele Tîrgoviște, 
Muscel și Pucioasa.

Unul din laboratoarele principale 
ale stațiunii este șl cel de biologie, 
ameliorare și studiul soiurilor. Prin
cipalele specii aflate în studiu sînt : 
mărul, părul, prunul, cireșul, piersi
cul și unii arbuști fructiferi. După 
aproape zece ani de cercetări stațiu
nea a obținut unii hibrizi care ega
lează și depășesc din punct de ve
dere economic și biologic cele mai 
bune soiuri.

Soiul de mere Jonathan își are o 
faimă neegalată. Dar Jonathanul e 
cea mai ușoară victimă la boli. Dacă 
plouă îl distruge rapănul, cînd nu 
plouă îl atacă făinarea.

Ameliorator!! din stațiune au cău
tat cum era și firesc să încrucișeze 
soiul Jonathan cu un alt sol care,să 
reziste la atacurile de rapăn și fă- 
inare. Astăzi hibrizii obținuți din în
crucișarea în ambele sensuri ale Jo- 
nathanului cu Mașanschi dovedesc 
prin descendență caracteristici va
loroase.

Nu numai cercetătorii șl chiar șl 
consumatorii știu că la noi lipsesc 
soiurile de pere de mijloc de vară 
și mai ales cele de iarnă. Stațiunea 
experimentală Voinești, și-a îndrep
tat atenția și în această direcție. 
Prin încrucișarea soiului romînesc 
Busuioace x Favorita lui Iclapp 
s-au obținut cîțiva hibrizi valoroși, 
ale căror fructe se coc devreme, sînt 
mari și frumos colorate. S-au ob
ținut și unii hibrizi cu epoca de coa
cere înspre iarnă. Nici piersicul nu 
a fost neglijat. Cercetătorii au în 
vedere cîțiva hibrizi valoroși prin 
productivitate mare, calitate supe
rioară a fructului și rusticitate.

Cîteva linii și hibrizi valoroși s-au 
obținut și la căpșuni, coacăz și 
smeur.

Nici soiurile sîmburoase nu au fost 
neglijate. La prun s-au făcut o sea
mă de încrucișări între soiurile 
străine nobile, și între cele străine și 
soiurile locale de calitate superioară. 
Hibrizii obținuți depășesc în calita
te valoarea părinților, corespund 
mai bine condițiilor acestei regiuni 
pomicole sau unor necesități eco
nomice.

Problema sporirii materialului să- 
ditor la hectar și asigurării unei ca
lități superioare constituie, de ase
menea o preocupare a cercetătorilor 
stațiunii. Ei au obținut rezultate 
bune atît în ceea ce privește scurta
rea procesului de producere a ma
terialului săditor pomicol, eît și în 
stabilirea celor mai buni portaltoi 
pentru diferite specii și soiuri de 
pomi cultivați în diferite condiții pe
doclimatice,

Altoirea la masă a puieților obți
nuți în anul precedent și plantarea 
lor în cîmpul II, scurtează procesul 
de producție al materialului săditor 
cu un an, reduce cheltuielile de pro
ducție și are încă alte avantaje im
portante.

Cercetătorii acestui laborator au 
constatat, de asemenea, că folosind 
soiurile locale cele mai reprezenta
tive din bazinul pomicol respectiv (și 
nu sălbatice) ca portaltoi se obțin 
rezultate mai bune. Amîndouă aces
te metode au fost generalizate în 
sectorul pepinieristic.

Problema lichidării periodicității 
rodirii la pomi fructiferi a fost lua
tă in cercetare încă din anul 1952. 
Printr-o agrotehnică pomicolă adec
vată, cercetătorii au obținut din 1952 
pînă în prezent ca in fiecare an me
dia recoltei în parcelele experimen
tale, să fie de 25.000 kg. la hectar, 
obținindu-se chiar in anul 1959 o 
producție de 51.000 kg. la hectar.

Cercetătorii stațiunii au făcut re
comandări și in ceea ce privește sta
bilirea celui mal bun sistem de În
treținere a solului in livezile tinere, 
cultivarea de arbuști fructiferi intre 
pomi, stabilirea celei mal eficiente 
zone pentru lucrarea solului șl apli
carea Îngrășămintelor in 
ințelenite etc.

Statisticile sectorului de 
al stațiunii experimentale 
Voinești ne arată că stațiunea a ob
ținut producții-record pe regiune. 
La cultura mărului s-a reușit să 
se obțină In fiecare an, producții 
medii de 10.000 de kg. fructe la ha. 
In anul 1958 s-a ajuns chiar la o 
producție de 23.000 kg./ha. iar in 
anul trecut de pe o parcelă de un 
ha. s-a obținut producția record de 
52.000 kg.

Rezultate foarte bune s-au înre
gistrat și in pepiniera pomicolă prin 
folosirea unor portaltoi noi și a unei 
tehnici avansate in executarea tu
turor lucrărilor : 19.000 de pomi ca
litatea intîia la hectar.

Să nu uităm a aminti că labora
torul de protecția plantelor averti
zează tratamentele la principalele 
boli și dăunători, că stațiunea are 
un număr de 33 puncte de sprijin 
demonstrativ.

Dlfuzînd in producție rezultatele 
științifice obținute, stațiunea are o 
zonă de influență directă care cu
prinde regiunile Ploești, Pitești, Ga
lați, Craiova și Constanța.

Cu sprijinul stațiunii experimen
tale pomicole din Voinești, oare În
drumă, prin cercetătorii săi, 11 gos
podării colective șl întovărășiri din 
acest bazin, se ridică necontenit pu
terea economică a acestor unități, 
nivelul de trai al țăranilor muncitori 
care au pășit pe drumul agriculturii 
noi, socialiste.

Stațiunea experimentală pomicolă 
I.C.H.V. Voinești împlinește zece ani 
de activitate. Sînt ani de muncă rod
nică, in care cercetătorii de aici, 
sprijiniți de regimul democrat- 
popular, au obținut rezultate valo
roase pentru pomicultura țării noas
tre, pentru continua ei dezvoltare.

terenurile

producție
I.C.H.V.

LUCIAN CURSARU

Grijă pentru protecția muncii 
și tehnica securității

In primăvară, poposind la S.M.T. reușit să alcătuiască un bun colec- 
Bărcănești, din regiunea Ploești, în 
perioada încheierii contractului cp- . __ ____________________
lectiv, mi-au atras atenția în mod ; ieșite din contractul colectiv, 
deosebit prevederile ce se refereau 
la problema protecției muncii și teh
nicii securității. In proiectul noului 
contract colectiv, erau prevăzute o 
serie de importante măsuri menite a 
ușura mult procesul de producție și 
totodată a-i feri pe muncitori de ori
ce fel de accidente posibile.

Zilele trecute, am stat de vorbă cu 
mai mulți tovarăși de aici printre 
care tov. Toma Gheorghe, dispece
rul stațiunii și vicepreședintele co
mitetului sindicatului, pentru a afla 
în ce măsură, au fost îndeplinite 
aceste prevederi — și în plus, ce 
realizări au mai fost obținute aci, 
în sprijinul îmbunătățirii continue a 
condițiilor de muncă.

Merită a fi subliniat din capul lo
cului că responsabilul cu problema 
protecției muncii și tehnicii securi
tății din cadrul comitetului sindica
tului, strungarul Nicolae Chirilă, a

tiv obștesc care să-l ajute la înde
plinirea prevederilor respective, re-

Ca urmare a studierii cu atenție a 
acestor prevederi, și a mobilizării a 
numeroși mecanizatori spre a con
tribui la realizarea lor, în scurtă 
vreme multe din ele au și fost rea
lizate. Astfel, în atelierele de sudură 
și de reparația utilajului electric s-a 
executat instalația de ventilație, 
scopul eliminării aerului viciat, 
hala de montaje, mașinile-unelte 
fost prevăzute cu apărători, iar 
adînciturile din planșeu 
scurgerea motorinei și apei, 
pus plase de protecție.

O deosebită atenție a fost acor
dată verificării instalației electrice, 
nu numai 'îh atelierul mecanic și 
anexele sale, dar și în curtea stațiu
nii. td - acest scop, electricienii — 
cu ajutorul unei comisii în care au 
intrat tovarăși din partea conduce
rii S.M.T.-ului și ai comitetului sin
dicatului,

în 
In 
au 
la 

pentru 
s-au

au cercetat in amănun-

• • •Sprijin întrecerii socialiste

măsurilor luate cu aceas
tă ocazie, situația însilozărilor s-a 
îmbunătățit, astfel că pînă la 26 sep
tembrie a.c. s-au însilozat peste 80 
la sută din cantitățile planificate.

Mari cantități de porumb s-au in- 
silozat în gospodăria de stat Uivar, 
în gospodăriile colective din Bereg- 
săul Mare, Bobda; Gotlob, Grabați. 
Astfel, în seurt timp planul în aceste 
unități va fi îndeplinit".

Anul acesta, gospodăria de stat Co
badin, raionul Negru Vodă, a obținut 
bune rezultate în producție. La grîu, 
planul de producție a fost depășit cu 
530 kg la ha, la orz cu 760 kg la ha, 
la lină cu 3i9 kg pe cap de oaie, la 
ouă de curcă cu 5.000 de bucăți etc.

Muncile de toamnă se desfășoară cu 
intensitate sporită, în prezent însămin- 
țările fiind pe terminate.

La obținerea acestor succese a con
tribuit în bună măsură organizarea te
meinică și desfășurarea cu avînt a în
trecerii socialiste. Comitetul sindicatu
lui s-a îngrijit încă de la începutul ci- 

producție să prelucreze plq- 
cadrul grupelor sindicale, 

totodată măsuri în vederea 
bazei, materiale, pentru de- 

în m-

noului statut al sindieate-

A fost sporit 
volumul achizițiilor

Țăranii muncitori din comuna 
Borte, raionul Zalău, au valorificat 
în ultimul timp, prin cooperativa de 
consum, importante cantități de 
produse. 'Astfel, au fost valorificate 
17.049 kg ceapă, 246.000 ouă, 7.640 
kg. fasole, 9.460 kg. mere și pere.

A. MARINESCU 
corespondent

Livrează produse de toamnă

olului de 
nurile în 
luîndu-se 
asigurării 
pășirea angajamentelor luate 
trecere.

Important e faptul că în acest 
fost stabilite., obiective concrete 
trecerea socialistă, aceasta fiind 
nizată pe întregul ciclu de producție.

întrecerile între mecanizatori - atît 
în campania de vară, cît și acum, în 
cea de toamnă, sînt analizate zilnic, 
stabilindu-se cîștigătorul căruia se în- 
minează drapelul roșu de fruntaș.

In sprijinul întrecerii socialiste comi
tetul sindicatului îl popularizează pe 
fruntași șl metodele lor de muncă, 
atît la gazetele de perete, oît și în 
foaia volantă și la panoul de onoare.

Proiectul
lor precizează între sitele că sindica
tului îi revine îndatorirea nu numai 
de a organiza întrecere^ socialistă, dar 
și de a sprijini inițiativele noi apărute 
în procesul de producție și de extin
dere a metodelor noi. In această pri
vință, trebuie să arăt că comitetul 
nostru nu s-q preocupat pînă acum 
în suficientă măsură de problema ino
vațiilor și raționalizărilor, prin care se 
pot obține economii importante.

De exemplu, dacă ne-qm fi preocu
pat mai mult ca mașina de tocat nu-, 
treț verde și cernut uruTală de ovăz să 
fie folosită și la crescătoria de curci, 
s-ar fi obținut importante economii, 
la începutul anului, pînă acum, 
asemenea, dacă i-am fi mobilizat

■ tovarășii de la atelierul mecanic 
an qu adapteze o combină pentru recoltat po. 
în în- .rumb siloz, aceste lucrări s-ar- fi efec- 
orga-

de 
De 
pe 
să

tuat mai repede, economisindu-se un 
mare volum de muncă.

Pe viitor, ne vom strădui să lichi
dăm astfel de lipsuri, să atragem în
tregul colectiv de muncă în întrecerea 
socialistă, pentru ca aceasta să de
vină pirghia principală în obținerea 
unor succese și mai mari.

ACEAD1R ANTON 
președintele' comitetului sindicatului 

de la G.A.S. Cobadin, 
raionul Negru Vodă

Membrii gospodăriei agricole co
lective din comuna Cenei, regiunea 
Timișoara, au început de curind li
vrarea produselor din recolta de 
toamnă, pe care le-au contractat cu 
statul. Pînă de curind, ei au predat 
la baza de recepție peste 150 de tone 
de porumb și 25 de tone de floarea- 
soarelui.

încheind contracte cu statul pen
tru cantități de produse mai mari ca 
în 1959, colectiviștii din Cenei și-au 
sporit cu mult veniturile. Gospodă
ria a avut astfel posibilitatea ca cu 
o parte din veniturile bănești să mă
rească numărul de animale și să ri
dice unele construcții, iar cu altă 
parte să dea avansuri lunare mem
brilor săi, cite 10 lei la ziua-muncă. '

țime starea tn care se prezintă ve
chea instalație electrică. In urma 
acestei verificări, s-au executat lu
crări importante care au dus la îm
bunătățirea iluminatului și a condi
țiilor de lucru cu energia electrică, 
Iar atunci, s-a hotărît înlocuirea tu
turor stîlpilor vechi de susținere a 
rețelei electrice, Aceștia au fost 
procurați și în prezent se află la 
creuzotat, spre a li se asigura con
diții de cît mai lungă durabilitate.

Merită a fi menționat și faptul că 
în stațiune s-a executat o rampă, 
specială, potrivit prevederilor con
tractului colectiv — în scopul ușu
rării muncii fizice te spălarea și de
montarea tractoarelor intrate în re- : 
parație.

In plus, înt.rucît s-a contatat că tn ‘ 
Vîrfurile de reparație spațiul din 
atelierul mecanic devenise necores- 
puhzător în ultima vreme, s-a trecut 
la transformarea a două garaje în 
ateliere de lucru. Pînă la sfîrșitul 
lunii noiembrie, amenajarea aces
tora va fi terminată.

Pentru ca toți muncitorii din sta
țiune să cunoască temeinic proble
mele referitoare la protecția muncii 
și tehnica securității, prin grija co- ! 
mitetului sindicatului au fost orga-' 
nizate instructaje periodice, la locul 
de muncă. Aceste instructaje au fost 
făcute la atelierul mecanic de către 
tov. ing. Radovicescu Eugen, meca
nicul șef al stațiunii. Ulterior, in- 
structaje speciale au avut loc la ' 
toate grupele sindicale.

In mod deosebit, înaintea fiecărei ■ 
campanii agricole s-au dat îndru
mări amănunțite în ce privește fo- . 
losirea unor utilaje, modul cum me
canizatorii trebuie să preîntîmpine . 
accidentele și incendiile (îndeosebi 
la arii, în campania de vară).

— Am citit cu mult interes, în 
cadrul comitetului sindicatului, mi-a ' 
spus tov. Toma Gh., — prevederile .. 
proiectului noului Statut al Sindica- ' 
telor, privitoare la problemele pro- " 
tecției muncii. Am alcătuit și un" 
plan de lucru potrivit căruia
vom ocupa în mod deosebit de 
această problemă, — inclusiv de dis- 
tribuirea echipamentului de protec-' 
ție, a antidoturilor etc. De aseme-' 
nea, vom acorda o și mai mare aten
ție organizării controlului obștesc în 
domeniul protecției muncii și tehni
cii securității, aceasta fiind una din
tre principalele atribuții ce revin 
sindicatului, — ■ așa cum de așeme-oz 
nea, se prevede în proiectul noului 
Statut.

ne

ION DR1NCU

înfăptuim prevederile 
contractului colectiv

De curind, conducerea gospodă
riei noastre împreună cu comitetul 
sindicatului, a analizat în 
unei adunări generale, felul în 
au fost îndeplinite prevederile 
tractulul colectiv.

Mobilizat de către sindicatul _ 
podărlei, colectivul nostru de muncă 
s-a străduit să ducă la îndeplinire 
cu cinste prevederile din contract 
privitoare la sarcinile de producție.

cadrul 
care 
con.

gos-

Noul magazin universal al cooperativei din comuna Șandrn, regiunea 
Timișoara, este bine aprovizionat cutot felul de mărfuri industriale. în 

fotografie; aspect din raionul pen tru vînzarea textilelor.

Astfel, muncile agricole de primă
vară, întreținerea culturilor și recol
tarea păioaselor au fost făcute în 
condiții optime, fapt ce ne.a permis 
să depășim producțiile planificate. 
La grîu, am, realizat cu 542 kg la 
ha mai mult față de plan1, au fost în
sămânțate cu porumb siloz 86 de ha 
mai mult decît era planificat etc.

Un aport însemnat în sectorul pro
ducției vegetale l-au adus muncitorii 
Mușuroi Marin, Șoacăt Stan. Con- 
dratov Hristu. Utemiștii Zamfir Gh. 
Marina Petre, Teaci Ioana și alții, 
au muncit cu mult simț de răspun
dere la recoltat și la însilozarea po. 
rumbului furajer.

Șl in sectorul zootehnic am reușit 
să realizăm cifrele de plan propuse 
îh contractul colectiv. Așa, de pildă 
producția de lapte planificată â 
fost realizată în proporție de 100 la 
sută ; la lapte de oaie planul a fost 
depășit cu 74 hectolitri. Tn tot sec
torul zootehnic s-au realizat econo
mii in valoare de 294.300 de lei.

Rezultate frumoase au fost real!, 
zate pe linia reducerii cheltuielilor, 
ca urmare a respectării haremurilor 
stabilite. Astfel, în sectorul mecanic, 
s a reușit să se cheltule, față de 
barem, cu 1.068 lei mai puțin pe 
fiecare tractor. Aceasta ea urmare a 
unei bune îngrijiri ș| a unui randa
ment mai mare în orele de funcțio
nare.

Consiliul gospodăriei a urmărit cu 
toată răspunderea îndeplinirea con
dițiilor de muncă ale lucrătorilor 
șl măsurile necesare de tehnica se
curității muncii.

Itr ceea ce privește îmbunătățirea 
condițiilor de trai ale muncitorilor, 
au fost respectate prevederile con. 
tractulul colectiv (repararea locuin
țelor muncitorești, aprovizionarea cu 
combustibil etc.) Pentru a se crea 
condiții cît mai bune de cazaremun- 
citorilor 
mitoare 
noi etc. 
podărlei 
ză toată 
caldă.

In timpul campaniei agricole de

s au procurat la cele 5 dor- 
saltele, pături, cearceafuri 
A fost reparată baia gos- 
care în prezent funcționea- 
ziua eu 10 dușuri cu apă

I

v

vară au fost organizate trei bufete 
13 jx c/ Cantina de la centrul gos
podăriei și cele de la secții servesc 
o masă consistentă.

■ de copii a fost renovată
Șl dotată cu mobilier șl inventar nou.

contractul colectiv nu fusese 
inclusă trimiterea copiilor salarlați-- ■ z 
lor noștri la munte, am organizat un 
schimb între grădinița noastră și a 

el de stat Dumbrăveni, asi- 
gurînd în acest fel timp de 30 de 
zile o vacanță plăcută copiilor noștri 
intr.o regiune muntoasă.

Consiliul gospodăriei de stat Man- 
.S a, Preoc,uPat Și de o serie de 

importante probleme cultural-sporti, A 
ve înscrise în contractul colectiv* 
Astfel, clubuj gospodăriei a fost do
tat cu jocuri de șah, remi, table, 
masă de tenis unde muncitorii își 
P plăcut orele libere.

Trebuie totuși arătat că unele pre
vederi ale contractului colectiv n-au 
fost îndeplinite. Astfel, sporul in 
greutate la sectorul porcin nu a fost 
atins, din care cauză kilogramul de 
carne a fost mai scump cu 0 91 lei 
P®’’ k«- La cuhura griului deri am 
obținut o recoltă bună s-a che’tuit 
cu 330 lei mai mult la hectar față 
de barem.

Dacă ar fi existat mal multă prao. 
cupare din partea comitetului pen- 
tru a i atrage în întrecerea soclaiis, 
tă pe toți muncitorii, fără îndoială 
Că rezultatele ar fi fost mult mai 
rodnice.

Trebuie să spunem că nici consi
liul de conducere n a respectat unele 
prevederi din contractul colectiv. 
Astfel, vesela cantinei nu a fost încă 
înlocuită pînă în prezent.

Analizarea contractului colectiv în 
cadrul adunării generale ne va aivta 
ca în viitorul cel mai anropiai să 
înlăturăm lipsurile semnalate să a- 
slgurăm lucrătorilor cît mai bune 
condiții de muncă și de trai creînd 
astfel toate condițiile penîru realiza, 
rea și depășirea planului de produc
ție.

DUMITRU IANCU
Directorul G.A.S. Mangalia, 

regiunea Constanța



CIFRE ȘI FAPTE
Două comuni vecine, cu toate că 

una — Văleni — se află în raionul 
Roman, iar cealaltă — Tupilați — 
în raionul Piatra Neamț. Două co
mune așezate în apropierea rîului 
Moldova, cu oameni la fel de har
nici. Dovada 7 Ca membri ai gos
podăriei colective „Drumul 
șugului", cei din Vălenii

bel- 
, ~___  , Ro
manului au obținut în vara aceastui 
un, 2.005 kg grîu la ha, 1.980 kg 
orz la ha, 2.270 kg mazăre boabe 
la ha. Din grădina de legume și 
zarzavaturi în suprafață de numai 
7 ha, ei au realizat uri venit de cir
ca 100.000 lei. Mai prejos nu se află 
nici cei din Tupilați, membri ai 
gospodăriei colective „21 Decem
brie". Muncind pămîntul cu ajuto
rul mașinilor și tractoarelor, folo
sind sămînță de soi și aplicînd în
grășăminte, colectiviștii din Tupilați 

rai obținut la grîu, bunăoară, o pro
ducție medie de 2.000 kg grîu la ha. 
'Astfel, ei primesc în acest an în 
afară de alte bucate și bani, cîte 5 
kg grîu la fiecare zi-muncă.

In comuna Tupilați însă, nu toți 
țăranii dștigă la fel, deși toți sînt 
oameni harnici. Colectiviștii de

pildă, cîștlgă mai bine decît Into- : 
vărășiții.

Gospodăria colectivă a scos in me
die 2.000 kg. grîu la ha., iar înto- 
vărășiții din comună, au scos cu 
cîteva sute de kg de grîu la ha mai 
puțin. Aceasta nu-i o diferență de j 
neluat în seamă. Pe de altă parte, . 
în gospodăria colectivă, fermele de 
vaci, porci, oi, păsări, aduc însem
nate venituri bănești. Cu alte cu
vinte, în gospodăria colectivă sînt 
mai multe izvoare de venituri.

Problemele acestea i-au frămîntat 
pe mulți dintre întovărășiții 
Tupilați. Pe Ion Focșăneanu, 
pildă, om cu 4,11 hectare de 
mint arabil, l-au convins atît ; 
cesele colectiviștilor din comuna 
cît și ale vecinilor din Vălenii Ro
manului. „Ce mai așteptăm ? a zis 
el către prietenii și rudele din în
tovărășire. Partidul ne-a arătat ca
lea și ne ajută să ne făurim bună
starea".

împreună cu alți 27 de membri ai 
întovărășirii agricole, el a intrat de 
curînd în rîndurile colectiviștilor din 
Tupilați.

din 
de 

pă- 
suc- 

: lui,

R. S.

In gospodăria colectiva din Cuieșd

Creșterea animalelor 
poate să ia o mare dezvoltare

Gospodăria colectivă „8 Mai" din 
satul Cuieșd, raionul Tg. Mureș, 
compusă din 87 familii, posedă o 
suprafață relativ mică de teren — 
320 ha. O parte din acest teren este 

/Situat pe pantă, unde cultura griu
lui ca și a porumbului nu asigură 
producții mari la ha. Pentru reali
zarea unor venituri mai mari, co
lectiviștii din Cuieșd cultivă supra
fețe însemnate cu plante industria
le, sfeclă de zahăr, tutun, mazăre 
pentru păstăi verzi.

Creșterea animalelor, care ar fi 
putut aduce venituri mari, nu a 
fost în preocuparea gospodăriei pînă 
la sfîrșitul anului trecut, deși exis
tau condiții bune pentru dezvolta
rea acestei ramuri de producție. Pe 
lîngă pășunea destul de întinsă, co
lectiviștii au dovedit că sînt buni 
crescători de animale. Cît de slabă 
a fost însă preocuparea lor pentru 
dezvoltarea creșterii animalelor a- 
vere obștească, reiese și din faptul că 
anul trecut gospodăria avea numai 
10 vaci cu lapte, 171 oi și 31 porci. 
Cu toate că numărul de animale a 
fost atît de mic, s-a realizat totuși 
un venit de peste 67.000 lei, ceea 
ce reprezintă 22,4 la sută din ve
nitul total al gospodăriei. Secretul 
—- dacă se poate spune așa — con
stă în aceea 
bine 
mari, 
vacă 
2.544

Cu . .
și de . stat, care le-au arătat colec
tiviștilor importanța dezvoltării

că, animalele fiind 
întreținute, au dat producții 
Producția medie pe cap de 

furajată, bunăoară, a fost de 
litri.
sprijinul organelor de partid

creșterii animalelor, ei au dezbătut 
larg această problemă în adunarea 
generală de la sfîrșitul anului tre
cut. Atunci s-a hotărît ca pentru 
anul 1960 ca și în planul de pers
pectivă, să acorde o atenție măi 
mare creșterii animalelor, să se mă
rească mult numărul acestora. Drept 
urmare, gospodăria are în prezent 
120 taurine, din care 47 vaci de 
lapte (pînă la sfîrșitul anului nu
mărul lor va ajunge la 62 de cape
te), 272 oi, 122 capete porcine din 
care 20 de scroafe, 200 de păsări," 
stupi.

Atenția i 
tată acum 
numărului 
asigurarea 
îngrijirea 
care, în astfel de condiții, pot da 
producții mari. De aceea, pe lîngă 
fînețele naturale, gospodăria a în- 
sămînțat suprafețe însemnate cu 
trifoi, lucemă, ghizdei, borceag și 
porumb pentru siloz din care a în- 
silozat circa- 250 tone. Pe lîngă po
rumbul siloz, s-au mai însilozat 15 
vagoane vreji de mazăre, la care se 
adaugă și borhotul pe care gospo
dăria îl va primi de la fabrica de 
zahăr.

Creșterea animalelor în gospodă
ria colectivă din Cuieșd poate lua o 
și mai mare dezvoltare, aducînd co
lectiviștilor însemnate venituri bă
nești la ziua-muncă.

colectiviștilor este îndrep- 
. atît în direcția creșterii 
. de animale, cît Și spre 
furajelor necesare, spre 
rațională a animalelor,

Ing. EMIL LEMNARU 
din Ministerul Agriculturii

O parte din cele 1.600 de ol ale gospodăriei agricole colective din Baba 
Ana, raionul Mizil.

Foto: ASERPRES

=

• Gospodăria colectivă din 
comuna Davidenl, raionul Tg. 
Neamț, a realizat în acest an 
de pe urma culturii plante
lor tehnice, un venit de peste 
un milion lei, iar din sectorul 
zootehnic, de asemenea, a rea
lizat suma de peste 250.000 
fel.

• Anul acesta, gospodăria 
colectivă din satul Dîrvarl, 
raionul Brăneștl, a obținut 
o producție de 2.000 kg grîu 
la ha pe tarlaua însămînțată 
Intre 1^-15 octombrie, iar pe 
tarlaua însămînțată în luna 
noiembrie a obținut numai 
1.100 kg grîu la hectar.

• Insămînțat în ogor adînc 
făcut în toamnă, în epoca op
timă și prășit mecanic de 
mal multe: ori, porumbul de pe 
60 hectare al gospodăriei co
lective din comuna Pîrllta, 
raionul Alexandria, a dat a- 
cum peste 5.000 kg ștluleți la 
hectar.

• Pentru a hrăni 
te cu furaje bune șl 
tltățl îndestulătoare, 
gospodări^ colective 
ionul Fetești au 
-pînă acum circa 100.000 tone 
de nutrețuri, dintne care a- 
proape 92.000 tone porumb 
siloz.

• Sectorul zootehnic al gos
podăriei agricole colective 
„Drumul Păcii" din comuna 
Padina, raionul Pogoanele, a 
crescut mult în ultlma vreme 
ajungînd să numere în prezent 
89 vaci de lapte, 88 capete 
tineret bovin, 28 scroafe de 
reproducție, 55 porci la îngră
șat, 2.592 ol șl peste 1.500 
păsări.

• Colectiviștii din Lovrlm, 
regiunea Timișoara, au obținut 
în acest an o producție medie 
de 1.875 kg floarea-soarelul 
la ha. întreaga producție a șl 
fost treierată.

animate- 
în can
cel* 41 

din ra- 
însllozat

In această toamnă la gospodăria agricolă de stat Tohanl, raionul Mizil, 
a intrat în funcțiune o uzină vinicolă în capacitate de 400 de vagoane. 

In fotografie: exteriorul acestei uzine.
Foto : V. CAZACU.

Ș&Ș». < > «V,- -

Peste 300.000 lei beneficii
din cultura roșiilor

I— Pe panoul de onoare al G.A.S. Sa- ■ fost obținute tîrziu, tn vară, cînd
lonta au fost trecute lună de lună Mar- ■ 
gareta Szucs, Lucia Bitea, Victoria 

ș Climpa și Florica Ciordaș. Muncind in 
s legumicultura de la pregătirea terenu- ■ 
H nului și semănat pînă la recoltare, cele 
ș patru echipe conduse de ele, au păș
ii trat tot anul drapelul roșu de frun- 
§ tașe în producție. Datorită în primul : 
ș rînd lor, în sectorul legumicol s-au ob- 
H ținut producții timpurii mari, Iar legu- 
s micultura a încetat să mai fie neren- 
ă| tabi-lă..........................
ș ...In anii trecuți, datorită lipsurilor in 
= organizarea muncii, în aplicarea agro- 
§ tehnicii, precum și lipsei de stabilitate 
= a cadrelor, sectorul legumicol al G.A.S. 
ș Salonta își încheia activitatea cu pier
ii deri. Nu mai departe decît în 1959, 
= de pildă, pierderile au fost de 317.000 
ș lei, producția de roșii fiind de numai 
||j| 12,700 de kg. la ha. In plus roșiile au

Construcții trainice și ieftine
Pentru membrii gospodăriei colec

tive „Victoria" din comuna Dragoș 
Vodă, raionul Călărași, anul acesta 
este un an de noi și importante suc
cese. Ei au obținut o producție me
die de grîu de peste 2.000 kg. la ha. 
Producția de porumb este în jurul 
a 3.500 kg. la ha.

Paralel cu dezvoltarea sectorului 
producției vegetale, colectiviștii din 
comuna Dragoș Vodă acordă multă 
atenție și dezvoltării sectorului zoo
tehnic. In scopul asigurării construc
țiilor necesare animalelor, ei au pre
văzut în planul de producție pe a- 
cest an ridicarea a numeroase o- 
biective. Și o bună parte din pre
vederile planului au și fost îndepli
nite. Astfel, pe lingă maternitatea 
existentă pentru 100 de scroafe, de 
curînd a- fost terminată construirea 
a încă 2 maternități. A fost- construit 
și un, nou saivan pentru -1.600 de 
oi .și un grajd pentru 100 de vaci. 
In comparație cu un grajd - mai 
vechi, noul grajd pentru vaci, deși 
are aoeeași capacitate ca și primul, 
a costat cu 40.000 lei mai puțin. 
Printre noile construcții se numără 
și o puierniță.

în afară de construcțiile necesare 
sectorului zootehnic, colectiviștii au 
ridicat în acest an și o cramă, pre
cum și două pătule.

Merită subliniat ,în mod deosebit 
faptul că, așa după cum ne-au spus 
tov. Gheorghe Șerban, secretarul or
ganizației de partid din gospodărie 
și tov. Gh. Beșleagă, contabil, toate 
construcțiile amintite au fost reali
zate numai din veniturile proprii ale

gospodăriei, fără credite de Ia stat. 
Colectiviștii au folosit cărămidă arsă 
confecționată in gospodărie. Aceasta 
a făcut să fie redus cu mult prețul 
de cost al construcțiilor.

Multă grijă au acordat anul aces
ta colectiviștii din Dragoș Vodă și 
asigurării bazei furajere. Ei au în- 
silozat 3.300 tone de porumb, în 
comparație cu numai 1.700 tone cit 
au insilozat anul trecut.

Prof. MARIUS GROPPOȘILA
corespondent

T

se 
iargăseau din abundență pe piață, 

prețurile erau mici.
Cu ajutorul organizației de partid, 

consiliul gospodăriei a analizat temei
nic cauzele care făceau ca sectorul 
legumicol să fie nerentabil și a por
nit la lucru.

Mai întîi, consiliul s-a fixat asupra 
celor care vor munci in legumicultura, 
cărora li s-a făcut un instructaj pentru 
însușirea metodelor înaintate de lucru.

Aplicînd mai complet regulile agro
tehnice, grădina de legume a. adus 
gospodăriei venituri mari. Deosebit de 
rentabilă s-a dovedit cultura roșiilor.

Din cele 20 de ha. repartizate cul
turii roșiilor timpurii, 14 au fost puse 
pe rînd, în pătrat, la 60 de cm. cuib 
de cuib. Roșiile de pe aceste 14 ha. 
au fost susținute cu araci. Pe celelalte 
6 ha. roșiile ou fo-st susținute pe șpa- 
lier,- asigurîndu-se peste 35.000 de 
plante la hectar. După plantare s.a fă- 
făcut prima irigare, iar la 2-3 zile cea 
dinții prașilă. Pentru a se obține roșii 
timpurii și mari s-au executat 5 copiliri, 
4 irigări și 6 prașile, precum și 4 stro
piri cu zeamă bordeleză.

Ingrășarea suplimentară s-a făcut 
dîndu-se pe rigole, în jurul plantelor, 
cu mina, 120 de kg. de azotat de amo
niu și 200 de kg. de superfosfat la hec
tar, după care s-a irigat și prășit. In 
timpul irigărilor se puneau în canale 
coșuri cu bălegar bine fermentat.

Toate acestea au făcut ca în acest 
să se obțină peste 23.500 de kg. 
roșii lă hectar șl peste 300.000 de 
beneficii din cultura lor.

Ing. EUGEN JIANU 
din Departamentul (gostat

an 
de 
lei

In regiunea Ploești

Sînt posibilități pentru terminarea 
grabnică a construcțiilor zootehnice

J-l

recoltărilor 
de toamnă,.

Recolte bogate in gospodăriile agricole colective

Cu sprijinul S. M. T.-ului
Cele 10 gospodării agricole colec

tive deservite de S.M.T. Cuza Vodă, 
regiunea București, au dobîndit în 
acest an o recoltă medie de 2.200 
kg. grîu la ha. Unele gospodării, 
ciim ar fi cea din comuna Ștefan 
Vodă a obținut pe o mare suprafa
ță (900 ha.), o recoltă medie la grîu 
de 2.800 kg. la ha. Fără îndoială 
că succesul obținut se datorește 
muncii colectiviștilor care au execu
tat toate lucrările la timp și bine. 
Dar nu-i mai puțin adevărat că a- 
cest succes este și rodul muncii me- 
cadatorilor de la S.M.T. Cuza Vo
dă, care a fost pentru colectiviști 
un sprijin de nădejde.

„La cultura griului, spunea tov. 
Bercaru, directorul S.M.T.-ului, cu 
excepția plivltului, noi am mecani
zat aproape integral lucrările agri
cole. Tot „secretul" în obținerea re
coltelor mari constă însă în execu
tarea lucrărilor la timp și de cea mai 
bună calitate, începlnd cu lucrările 
de pregătire a solului și pînă la re
coltat".

Cum anume au lucrat tractoriștii 
de aici, am luat spre pildă munca 
brigăzii a II a care deservește gos
podăria colectivă din comuna Ște
fan Vodă. In această unitate, trac
toriștii au făcut arăturile îndată 
după eliberarea terenului de planta 
premergătoare. Spre deosebire de 
alți ani, în anul trecut plugurile au 
fost prevăzute și cu antetrupițele 
respective. Bineînțeles că în urma 
plugului au fost atașate grape. In a- 
cest fel brazda a fost bine răsturna
tă, pămîntul fărîmlțat. Totodată, ară
tura a fost făcută la adîncimea de 
28—30 cm., mult mai adîncă decît 
în alți ani, cînd se făcea doar la 
18—20 cm. Pe de altă parte, ară
turile executate în cursul verii au 
fost menținute ca ogor negru prin 
discuiri șt grăpări. Aici, de pildă, 
discuitul a fost executat în două di
recții, pentru a se sfărîma mai bine

bulgării. Acolo unde bulgării nu au 
putut fi sfărîmați numai prin dis- 
cuiri, s-a dat și cu tăvălugul, înain
te de semănat a fost pregătit un bun 
pat germinativ prin dlscuire, mobl- 
lizînau-se solul pînă la adîncimea la 
care se îngroapă semințele.

Cit privește semănatul, acestei lu
crări, dg asemenea, i ș-a acordat o 
atenție deosebită. Lucrarea a fost e- 
xecutată în timpul optim, iar sămîn- 
ța nu a fost aruncată la voia întâm
plării. Semănătorile, bine reglate și 
prevăzute cu greutăți la discuri au 
lucrat bine, fără ca tuburile să se 
înfunde, lucrul fiind îndeaproape su
pravegheat de către colectiviștii-mî- 
nuitori. Aceștia au fost permanenți 
pe mașini, neschimbîndu-se de la o 
zi la alta ca în alte campanii. Se
mințele au fost băgate în pămînt. 
(selecționate, condiționate și tratate) 
la adîncimea de 8—7 cm. Deosebit 
de aceasta, pe o solă de 60 ha. s-au 
folosit semințe din soiul de mare 
productivitate 301. Pe această solă 
recolta a depășit 3.000 kg. la ha.

Recoltele bogate dobîndlte de co
lectiviștii din Ștefan Vodă se mai 
datoresc șl administrării de îngrășă
minte chimice și naturale, c ‘ 
solului la îndemnul șl sub în
drumarea inginerilor și tehnicienilor 
S.M.T. ului. Ingrășămiutele minerale 
au fost aplicate în mod diferențiat, 
in raport cu tipul de sol, planta pre
mergătoare și soiul de grîu cultivat.

Primăvara, timpuriu, lanurile de 
grîu au fost lucrate cu sapa rotati
vă, ori cu un agregat de grape. In 
“----- ’ htațiel, culturile au fost

de ^buruieni, iar după înspl- 
făcut purificarea lanurilor de

timpul vegel 
plivite de Iși 
cat s-a 
alte cereale și mai ales de secară. 
Recoltarea s-a executat în cea mai 
mare parte cu combinele.

Cu unele mici excepții, în majori
tatea gospodăriilor colective au fost

făcute aceleași lucrări ca șl la Ște
fan Vodă. Este cazul a ne opri la 
aceste excepții. După cum se știe, 
lucrarea cu sapa rotativă, deosebit 
de efectul bun ce-1 dă culturii res
pective în dezvoltarea ei, costă și 
puțin pe colectiviști. Pentru un ha. 
lucrat cu această mașină, de exem
plu, gospodăria colectivă plătește în 
natură S.M.T.-ului doar cîteva kg. 
de boabe. Lucrul acesta l-au înțeles 
majoritatea gospodăriilor colective, 
ele oerînd a lț se executa la dife
rite culturi lucrări cu sapa rotati
vă. Iată însă, că gospodăria colectivă 
,,Nikoș Beloianis" din comuna Gău
noși, cu toate lămuririle mecanizato 
rllor, a refuzat în primăvară să I 
se execute lucrări cu această mași
nă, pe motiv că lucrarea cu 
sapa rotativă strică cultura. Ca 
urmare cultura s-a dezvoltat mult 
mai slab, iar recolta a fost diminua
tă, obținîndu-se doar 1.600 kg. la 
ha. După cum era și firesc, la recol
tat colectiviștii de aici și-au dat sea
ma de efectul bun al lucrării cu sapa 

, rotativă și în viitor o vor folosi.
In prezent mecanizatorii de la 

S.M.T. Cuza Vodă dau bătălia în- 
date ; sămînțărilor de țoamnă. Pînă de cu

rînd ei însămînțaseră peste 2.000 
de ha. din cele 7.905 ha. planifica
te. In acest an, spre deosebire de 
anul trecut, mecanizatorii de aici a 
cordă o și mai mare atenție cultu
rii
de 
Pe 
de 
cerințele acestor soiuri 
mecanizatorii au luat măsuri 
crările ce le. execută să fie 
înalt nivel calitativ. Toate 
dăriile colective din raza de 
tate a S.M.T.-ului Cuza Vodă, vor 
dobîndi recolte și mai bogate la hec
tar.

griului. Acum pe întreaga rază 
activitate se însămînțează aproa 
în întregime semințe din soiuri 
înaltă productivitate. Dat fiind 

valoroase, 
ca lu
de un 
gospo 
activi-

I. L3ȘEANU

Paralel cu terminarea 
șl însămînțării culturilor 
majoritatea colectiviștilor, din regiu
nea Ploești se preocupă să asigure 
animalelor furaje suficiente' șl 'de 
calitate precum șl adăposturi cores
punzătoare.

In . raionul Rîmnicu Sărat, bună
oară, aproape că nu există gospodă: 
rie colectivă care să nu aibă asi
gurată pînă în prezent cazarea ani-, 
matelor. In afară de gospodăria co
lectivă din Bălăceanu, care a termi
nat de construit o puierniță, un coteț 
pentru păsări șl are la înVelitoare 2 
grajduri pentru vaci, pe terminate 
eu construcțiile zootehnice stat si 
gospodăriile colective din Ziduri, 
Bălești, Bol'du, Ghergheasa, Clorăști 
șl altele. Majoritatea construcțiilor 
zootehnice ridicate de către gospo
dăriile colective din raion sînt ief
tine fiind executate în mare parte 
cu materiale din resurse locale. Bună
oară, gospodăriile colective „Gheor
ghe Doja“ din comuna Boldu, și 
„23 August" din Ghergheasa oare au 
confecționat în acest an fiecare cite 
50.000 bucăți de chirpici au ridicat 
grajduri care nu costă mal mult de 
40.000 lei fiecare. Folosind în mare 
măsură materialele din resurs© lo
cale colectiviștii din Bălești au con
struit 2 grajduri .pentru animale 
mari, fiecare cu numai 53.000 lei, 
față de 150.000 lei, cît i-a.r fț cos
tat dacă ar fl întrebuințat materiale 
pe bază de repartiție. . . . .

Organizîn.d echipe de constructori 
calificați din rîndul membrilpr go- 
lectiviști șl folosind . pe .scară 
largă materialele dip resurse locale 
la ridicarea construcțiilor zootehnice, 
gospodăriile colective din raionul 
Rîmnicu Sărat au terminat de cons
truit pînă la data de 1 octombrie 
peste 30 de grajduri pentru vite 
mari, 13 maternități pentru scroafe, 
3 îngrășătorii, 23 cotețe pentru pă
sări și 8 saivane.

Rezultate tot așa de bune la ridi
carea construcțiilor necesare cazării 
animalelor au fost obftnuțe și de că
tre gospodăriile colective din raioa
nele Mizil șl Buzău'. Demn de re
marcat este că șl în aceste raioane 
s-au folosit pe scară largă materiale 
din resurse locale.

Din păcate nu se poate spune a- 
celașl lucru șl despre unele gospo
dării agricole colective'din raioanele 
Crioov, Pogoanele și Ploești. Lu
crările de construcții zootehnice sînt 
încă rămase în urmă în gospodăriile 
colective „Drumul lui Lenin" din 
comuna Dumbrava și ,,A 10-a Ani
versare a R.P.R," din comuna. Clu- 
pelnița, raionul Cricov, în gospo
dăria agricolă colectivă „Steaua Ro
șie" din comuna Șirna.,' raionul' 
Ploești șl altele. Deși au materiale 
suficiente pentru, construit, colecti
viștii din comuna Valea Călugă
rească, raionul Ploești, de pildă, 
,n-șu început să lucreze maternitatea 
pehtr scroafe pe care o au în plan. 
Intr-o situație proastă se găsesc cu

studiul lucrărilor de construcții zoo
tehnice șl gospodăriile colective „11 
Iunie" din. comuna Florica, ,.,Ille Pin- 
tilie" din Pogoanele, precum și cele 

' 2 gospodării colective din Smîrdan;
raionul Pogoanele.

Pînă la venirea iernii a maj rămas 
■ puțină vreme.. Pe aceea organele a- 
. gricple ale regiunii Ploești, precum 
șl conducerile gospodăriilor agricole 
colective și de stat au datoria să mo
bilizeze forțele existente pentru ca 
toate construcțiile zootehnice să fie 
terminate în cel mal scurt tlmip.

Ing. TRAIAN BILBIIE

Pentru 3.000-3.500 de litri de lapte pe cap de vacd, 
pentru »ub 1 leu preț de cott per litru

Media de 4.000 de litri 
va îi depășită

Mare parte din efectivul de 143 
de vacf al gospodăriei de stat Va- 
riaș din regiunea Timișoara, a fost 
procurată cu cîțiva ani în urmă. 
Toate vacile sînt din rasa „Bălțată 
romînească".

In primul an de lactație produc
ția medie de lapte pe cap de vacă 
furajată abia a depășit de puțin 
2.000 de litri lapte-marfă. Pentru 
acest an, planul gospodăriei prevede 
obținerea unej producții medii de 
la fiecare vacă furajată de 4.000 
de litri de lapte. Calculele arată 
însă că această producție va fi de
pășită, în medie cu 300 de litri pe 
cap de animal. In numai 3 ani, s-a 
produs deci un salt foarte- impor
tant. Explicația acestui salt constă 
în complexul de măsuri pe care 
gospodăria l-a aplicat și care i-a 
chezășuit succesul.

De subliniat în primul rînd, rolul 
deosebit al unei hrăniri raționale. 
Gospodăria a asigurat animalelor 
de producție o bază furajeră 
corespunzătoare, din care nu lipsesc 
trifoiul, concentratele (mazăre, uru- 
ială, gozuri, șroturi), și porumbul 
siloz. Astfel a fost cu putință înce
tarea carențelor, a fluctuațiilor și 
oscilațiilor în furajareși ca urma
re, realizarea unei producții constan
te, mari și ieftine.

Rolul porumbului siloz merită a 
fi îndeosebi subliniat. Avînd asigu
rată „pășunea de iarnă" (peste 30 
de kg. de animal zilnic) animalele 
au dat în tot timpul lactației (deci 
și în timpul iernii) producții cons
tante. De pildă, în luna ianuarie, a 
acestui an, cantitatea de lapte muls 
a fost în medie la o vacă de aproa
pe 13 litri. Mulgătorul Lazăr Brînda 
și Floarea Brînda — soția sa, — doi 
dintre frurftașii gospodăriei, au obți
nut medii și mai mari. Pe de altă 
parte, datorită faptului că kg. do 
porumb siloz a costat doar 7 bani, 
producția realizată s-a obținut la 
un preț de cost apropiat de cel din 
vară, adică șub 95 de Iei hectolitrul.

In sfîrșit, trebuie subliniat că prin 
folosirea porumbului siloz, procen
tul de grăsime al laptelui nu a 
.scăzut.

Dar nu numai furajarea face 
cu puțință realizarea acestei pro
ducții medii de peste 4.000 de litri 
lapte la o vacă furajată. Gospodăria 
a tinut seama și de alți factori im
portanți în determinarea succesului.

In jurul una) mese de ștejar In- tone. Pepeni furajeri 40.000 kg. la ha I 
tr-o cameră de la G.A.S. Agigea, se Dacă facem planul, apoi avem și 
aflau trei ingineri : Potamian Dumi
tru - ing. mecanic, Turceanu Aristică 
— agronomu-l secției centru și Radu 
Ion — inginerul șef al gospodăriei. 
Alături de ei au luat parte la discu
ție 4 brigadieri de cimp, 2 șefi ai bri
găzilor de mecanizare completă, pre
ședintele sindicatului și contabilul 
șef.
- Cum stăm cu angajamentele lu

ate î întreabă Inginerul șef.
- Cred că brigada- mea o să dea 

peste 5.500 de kg. de porumb știu
tei la ha. răspunse brigadierul Miron 
Dide.

- Etf cu brigada mea, dăm peste 
6.000 — interveni bătrînul 
Vasile Bulbuc.
- Șl brigada mea scoate 

mîndrr Chiru Dumitru, care 
să rămînă în urma celorlalți.
- Dar brigada lui Ștefan 

tin cît realizează ? interveni în dis
cuție, mecanizatorul Marchidan, care 
lucrase cu U.T.O.S.-ul lui pe parcela 
acestei brigăzi.

- Nu-ți fie frică, tov. Marchidan 
Nu rămînem noi în urmă... li batem 
și la porumb, ca și la grîu I... Vom 
obține în jurul a 6.500 kg. ștluleți la

spuse brigadierul Ștefan Constan-

brigodier

6.000 se 
nu vroia

Constan

premii.
Dar cum stați cu baremul de 

cheltuieli î interveni Ion Comăreanu, 
contabilul șef al gospodăriei,

— Deocamdată, bine, zise agrono
mul. Și apoi o să facem economii și 
la recoltare.

Apoi ‘ părticipanțli la această discu
ție alcătuiră planul de transport a! 
recoltei de porumb și planul de 
mânat al griului șl orzului.

— Fiecare tractor merge în cimp 
2 remorci, pluș o remorcă pentru 
cărcat. Alte 4 tractoare continuă 
mănatul orzului, o echipă va lucra la 
semănatul griului de toamnă, un 
tier i se dă sectorului zootehnic, 
K.D.-urile vor continua arăturile 
toamnă pe parcelele eliberate... 
acord,! tov. ing. șef ? întreabă ingine- 
nul mecanic.

— Ds acord, 
inginerul șef în

In gostatul din Vâri aș funcționează 
de cîțiva ani un centru de însămîn- 
țâri artificiale. Existența lui a făcut 
cu putință creșterea la peste 83 la 
sută a procentului de fecunditate la 
vacile montate.

Aplicarea montei artificiale la 
vaci a contribuit nu numai la lichi- . 
darea aproape în întregime a Steri
lității acestora, dar a ușurat mult 
activitatea tehnicienilor gospodăriei 
pentru preîntâmpinarea sau comba
terea bolilor și epizoțiilor.

Trebuie reținut de asemenea un 
alt factor important, anume trece
rea Ia timp la turma de bază a ju- 
nineilor. Se știe că orice întârziere 
în darea în producție 
duce la pierderea unui 
de zile și chiar luni de 
ce, evident, provoacă 
cu multe procente a 
producție. La gospodăria de stat din 
Variaș, juninciie sînt cîntărite în 
fiecare lună. Cînd ele au ajuns la 
greutatea corporală de 390—400 de 
kilograme sînt date la montă. Fap
tul acesta trebuie subliniat și sub. 
un alt aspect economic, acela că 
prin trecerea în producție la vreme 
a femelelor, se realizează (tot la 
vreme), producția cuvenită pentru 
furajele administrate animalelor.

Realizarea unei producții mari și 
constante se datorește pe de altă 
parte folosirii raționale a efective
lor matcă pentru reproducție. în 
anii trecuți, inginerii și tehnicienii 
care lucrau în sectorul zootehnic al 
gospodăriei întâmpinau uneori re
zistență din partea nnor mulgători, 1 
cînd era vorba de scoaterea din 
lactație a vacilor gestante. „Vaca 
asta dă încă zilnic 10 litri de lapte, 
cum să n-o mai mulg?" era „argu-, 
mentul" îngrijitorului. A trebuit de
pusă o muncă stăruitoare, iar une
ori a fost nevoie să se aplice sanc
țiuni. pînă s-a ajuns Ia respectarea 
strictă a măsurii ca înainte cu dquă 
luni de fătare, vacile să fie scoase 
din lactație.

„Pentru ca vacile să dea produși 
viguroși și producții tot atît de mari 
și în viitor — i-a lămurit pe mul
gători inginerul zootehnist Ion Se-’ 
cheșan, ele an neapărată nevoie de 
acest repaus, în timpul căruia or
ganismul li șe va reface, iar vițelul 
se va dezvolta bine".

După cît se vede, s-a renunțat la 
unele foloase de moment, pentru ca 
succesele în perspectivă să fie și 
mai mari. Cît de apropiată a fo’-.t 
această perspectivă se vede și din 
faptul că vaci care acum trei ani, 
cînd au fost cumpărate, abia dă
deau după fătare 14—16 litri de 
lapte, dau acum în primele săptă- 
mîni de la fătare, de 2—3 ori mai 
mult.

De altfel, cum arătam, rezultatele 
medii sînt edificatoare : în trei ani 
producția de lapte a fost mai mult 
decît dublată, fapt ce constituie cel 
mai bun certificat de hărnicie pen- ' 
tru colectivul de muncă de aici. '

a junincilor 
mare număr 
lactație, ceea 
nerealizarea 
planului de

T. CERNEANU

se-

cu 
in
se-

ru- 
lar 
de 
De

de acord, răspunse 
aprobarea celorlalți.

*
dată cu zorile, cele 25 
remorcile, discurile și 

tăvălugii și semănătorile

ha., 
tin.

Așa e, adăugă agronomul Turcea- 
Are Ștefan niște porumb de-ți 
să-l mănînci cu ochii I Știuleții 

plini cu boabe mari pînă-n vîrf... 
d,e grame un știulete I Depășim 

planul I Vom 
boabe.

Brigadierii 
gind calculul 
și la'premiile 
asemenea rezultate.

- In fond de ce să nu ne gîndim la 
premii, z'se bătrînul Bulbuc I Grîu am 
dat la întreaga suprafață peste plan 
cp 600 de kg, mai mult la ha., la 
porumb siloz am realizat 26.000 de kg. 
la ha. și avem Insilozate 8.300 de

nu. 
vine 
sînt 
300

realiza peste 4,000 kg.

zîmbiră,. iși făcură în 
depășirii și se gîndiră 
ce li se cuvin după

A doua zi, 
de tractoare 
polidișcurile, 
jeșiră în iureș pe poarta gospodăriei. 
Planul de bătaie prins, în cele 2-3 
file de hîrtie era tradus în viață. In 
primele zile s-a lucrat concomitent la 
semănatul griului și orzului, la -recol
tatul porumbului, la eliberarea tere
nului și la arăturile adînci de toamnă.. 
Cei 4 brigadieri aflați în întrecere au 
apărut fruntași pe graficul unității, 
cînd unul cînd altul. Diferența de pro
ducție, cît și de hectare recoltate era 
minimă. Toți patru se străduiau să fie 
în frunte.

In momentul, cînd scriu aceste -rîn- 
duri, G.A.S. Agigeq și-a încheiat se
mănatul orzului, griul este și el 
aproape în întregime sub brazdă, ară
turile adînci de toamnă se desfă
șoară conform planului stabilit, iar 
recoltatul porumbului este în toi.

P. ZBIRLEA

ți

Cu excepția regiunilor Bacău șl 
Galați, acțiunea însămințănlor arti- 
L,131® a început îji toatg păr- 
pie (arii. Cei mai mare număr de 
oi au fost însămlnțate îndeosebi în ‘ 
regiunile Cons'anța, (85.000 capete), 
Fi’Jnnn (23'R00 capete), Pitești 
(15 000 capete), Oradea (13,600 ca- ‘ 
pete) și Ploești (11.800),

Din păcate, această acțiune nu a. 
constituit o preocupare permaiientă 
pentru organele agricole și de stat 
din regiunile Stalin. București și 
Hunedoara, unde procentul realiză
rilor la însămînțările artificiale la ’ 
ovine abia atinge 2 la sută față de 
plan. Datorită slabei organizări a 
muncii de pregătire a acțiunii de. ' 
însămînțări artificiale, se găsesc in- 
tîrziate cu această literara și regiu
nile Suceava, Iași, Baia Mate și Ga- 
lăți.

Țintnd seama de sarcinile stabilite 
prin documentele celui de al IILlea 
Congres al P.M.R. cu privire la îm-‘ ' 
bunătățirea efectivelor de ol șl spo
rirea numărului de ovine cu lta« ' 
fină și semifină, organele agriecte 
sînt datoare să ia măsuri imediate - 
pentru ca în acest an acțiunea de 
însămiînțări artificiale să fie extinsă 
și apl'cată cu bune rezultate în toat” 
regiunile țării.



Ca toate forțele 
In apărarea păcii 

(Urmară iti« pag. 1)

tau Hă ane za nld nnnl stat care face
parte din acest for.

Interesanta descoperire 
a unui om de știință sovietic

Referitor la această problemă, Nikita 
Sergheevici Hrușclov a spus mai de
parte că, !n momentul de față, tn 
O.N.U. care este alcătuită din state 
imperialiste, socialiste și neutre, țările 
blocului colonial imperialist dispun 
deocamdată, de un mare număr de vo
turi. Țările socialiste au voturi mai 
puține. Această situație este însă schim
bătoare. Mîine, țările socialiste vor fi 
în majoritate. „Așadar. dvs. nu tre
buie să abuzați de majoritatea vremel
nică din O.N.U.", a subliniat tov. 
Hrușciov. In Organizația Națiunilor U- 
nite trebuie să se discute problemele 
internaționale în condițiile respectării 
suveranității și neamestecului în trebu
rile altor state. Dacă nu se procedea
ză așa, hotăririle O.N.U. vor fi ne
drepte, și, ca atare, nu vor fi respec
tate.

N. S. Hrușclov a subliniat, răspun- 
zînd la altă întrebare, că la a XV-a 
sesiune a O.N.U. au fost semănate se
mințe bune, semințele păcii și priete
niei ; a fost demascată minciuna și a 
fost semănat adevărul. U.R.S.S. nu va 
înceta lupta pentru adevăr. Victoria va 
fi de partea partizanilor păcii și înțele
gerii între popoare.

In continuare, Nikita Sergheevici 
Hrușclov, răspunzînd la alte întrebări

Pe calea mecanizării 
complete a agriculturii

Un agricultor cehoslovac auzind 
de orașul „Pelhrimov", se va gîndi 
în primul rînd la mașina de tocat 
paie, la cel mai cunoscut șl cel mai 
utilizat produs al întreprinderii 
AgrostroJ din Pelhrimov. Rampa de 
încărcare a halei de montaj este pă
răsită în mod regulat de vagoanele 
încărcate, cu combine de însilozare, 
sau mașini pentru tocarea paielor, 
grăbite să ajungă la cooperativele 
agricole unice și fermele de stat.

în raport cu anul 1948, producția 
'de mașini agricole, realizată numai 
la această întreprindere, a crescut 
de patru ori.

Cooperativele, sînt în momentul de 
față sînt cel mai însemnat consuma
tor de mașini agricole.

In prezent uzina are cite un 
serviciu tehnic în fiecare regiune. 
Acest serviciu organizează în timpul 
sezonului o școală pentru deservirea 
celor mai complicate mașini; orga
nizăm conferințe tehnico-economice, 
la care invităm practicienii din 
cooperative, ferme de stat și S.M.T., 
pentru a discuta cu ei ce anume îm
bunătățiri trebuie aduse mașinilor și 
întrebăm ce le place șț ce nu cores
punde în practică.

Relații de acest fel folosesc ambe
lor părți întrucîț duc la numeroase 
îmbunătățiri mașinilor de tocat și 
combinelor de însilozare. Una dintre 
ultimele realizări este mașina uni
versală tractată de tocat, care o în
locuiește pe cea suspendată șț are 
un front de lucru de 150 cm. și o 
productivitate orară maximă de 22 
tone furaje. Această mașină va fi 
un ajutor de seamă în special în 
cadrul cooperativelor mai mari, 
unde se însilozează zilnic, în tot 
timpul sezonului de vară vagoane 
întregi de furaje verzi.

La întreprinderea AgrostroJ din 
Pelhrimov, sînt numeroase noutăți 

ale corespondenților, a declarat eă 
U.R.S.S. ar fi de acord cn o sesiune 
extraordinară a Adunării Generale a 
O.N.U. în care să nu se discute deeît 
o singură problemă — realizarea unui 
acord referitor la dezarmare și la sta
bilirea controlului internațional asupra 
dezarmării. El a subliniat că ar fi bine 
ca această sesiune să aibă loc la Ge
neva, în Europa. Dacă participanții la 
sesiune ar dori să se întrunească în 
Uniunea Sovietică, poporul sovietic ar 
primi cu plăcere Adunarea la Moscova 
sau la Leningrad, unde vor fi create 
condițiile cele mai normale pentru lu
crările ei.

O altă întrebare a corespondenților 
s-a referit la problema Berlinului oc
cidental. „Va fi oare menținut statu- 
quo-ul în Berlin pînă Ia viitoarea con
ferință la nivelul înalt ?" a întrebat co
respondentul agenției U.P.I. „Dacă s-ar 
înțelege această întrebare așa cum o 
înțelegem noi, în sqnsul că după alegeri
le prezidențiale va avea loc conferința la 
nivel înalt, atunci vom respecta rigu
ros cuvîntul dat. Dacă vom constata 
că nu există dorința ca o conferință 
la nivel înalt să aibă loc, atunci. țările 
care consideră că încheierea Tratatului 
de pace este necesară, se vor întruni 
pînă la urmă și vor semna Tratatul 
de pace. Și atunci, regimul de ocupație 
pentru Berlinul occidental își va ' în
cheia existența", a răspuns premierul 
sovietic.

Răspunsurile lui Nildta Sergheevici 
Hrușciov la întrebările corespondenți

SLAVES VOLNT

de acest gen, așteptate cu nerăbdare 
în cooperative. Aci se găsesc mașini- 
și instalații care fac parte din gar
niturile de mașini agricole elabo
rate pentru agricultură tn colabora-, 
re cu celelalte țări democrat popu
lare.

Multe mașini, cerute nu numai în 
agricultura cehoslovacă, funcționea
ză acum pe teren : la ferma de stat 
din Pavlov se experimentează două 
tipuri noi de mașini pentru împrăș- 
tierea îngrășămintelor naturale pe 
cîmp.

în cooperative și ferme s-au ex
perimentat pînă acum cîteva tipuri 
ale acestei mașini atît de necesară, 
căci distribuirea manuală a îngrășă
mintelor naturale, este după cum se 
știe, una dintre lucrările cele mai 
grele, dar rezultatele n-au fost sa
tisfăcătoare. Ultimul tip, cu care 
tocmai se lucra la ferma din Pavlov, 
pare acceptabil.

în baza experimentării celorlalte 
tipuri fabricate în alte întreprinderi, 
cei din Pelhrimov au proiectat un 
nou tip de mașină distribuitoare. La 
aceasta instalația de distribuție este 
fixată rigid de la un capăt al vehicu
lului (și anume la cel către care se 
împrăștie îngrășămîntul). In trei mi
nute împrăștie trei tone de îngrășă- 
mînt la o depărtare de 6 metri.

Este suficient ca vehicolul să se 
întoarcă de zece ori și cîmpul este 
complet acoperit, fără ca mîna omu
lui să contribuie cu ceva.

Agricultorii sînt ajutați de către 
cei din Pelhrimov de ani de zile. 
Astfel, ei primesc mașini de smuls, 
strîns și treierat in, Cererea este 
atît de mare, îneît salariații de la 
AgrostroJ, și-au luat angajamentul 

lor av avut un putemio răsunet tn În
treaga lume. Astfel, ziarele din Pakis
tan au comentat favorabil propunerea 
făcută de N. S. Hrușciov în vederea 
convocării unei sesiuni extraordinare a 
Adunării Generale a O.N.U. Ziarele 
cehoslovace an scris. Ia rîndul lor, nu
meroase articole tn legătură cu răspun
surile date de premierul sovietic, seo- 
țlnd In lumină hotărîrea U.R.S.S. de a 
apăra pacea și unitatea de nezdrunci
nat a forțelor păcii și socialismului. De 
asemenea, ziarele poloneze au comen
tat favorabil răspunsurile date de N. S. 
Hruțciov corespondenților, subliniind, în 
mod deosebit, necesitatea de a fi în
tărită și mai mult lupta pentru pace, 
pentru dezarmare generală si totală.

La rîndul ei. presa din R. D. Ger
mană subliniază declarația președinte
lui Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. 
cu privire la necesitatea încheierii cît 
mai grabnice a unui acord privitor la 
dezarmare și a Tratatului de pace cu 
Germania.

Numeroase ziare din țările capita
liste au subliniat eforturile depuse de 
țările socialiste tn frunte cu U.R.S.S. 
în vederea înlăturării primejdiei unui 
război. In toată lumea, sute de milioa
ne de partizani ai păcii își înzecesc 
eforturile tn vederea apărării păcii în 
lume.

Alături de toate popoarele lumii, po
porul nostru va sprijini, cu toate for
țele sale, apărarea acestui deziderat 
măreț al omenirii i PACEA.

să producă 50 de mașini de smuls 
în plus.

Cei din Pelhrimov nu uită nici 
mecanizarea lucrărilor în. domeniul 
creșterii animalelor. întreprinderea 
AgrostroJ din Pelhrimov, livrează 
anual cooperativelor agricole cîte 
2.000 de garnituri pentru muls, astfel 
că trecerea la creșterea animalelor 
pe scară largă să fie însoțită trep
tat, de eliminarea muncii manule, în 
special la mulgerea vacilor din 
grajdurile cooperativelor.

A fost creat automat pentru muls, 
care înlătură necesitatea deplasării 
din loc în loc a bidonului de lapte și 
conduce laptele muls, prin conducte, 
pînă la cisterna frigorifică și de aci, 
din nou în cisterna care transportă 
laptele direct la lăptărie. In felul a- 
cesta, timpul afectat mulsului, 
scade cu 40—50 la sută, nece
sarul de mulgători manuali scade 
la minimum. Prin urmare, să nu ne 
mire faptul că întreprinderea din 
Pelhrimov trebuie să livreze peste 
5000. de automate de acest fel în 
timpul cincinalului. Cei din Pelhri
mov au pregătit o noutate și pentru 
cei care aplică tehnologia nouă și 
modernă a stabulației libere a va
cilor : un prototip de mașină mul
gătoare experimentat în prezent în 
ferma de stat din Trnava. Ei scon
tează să construiască circa 2.000 de 
mașini de muls de tipul acesta, la 
care vacile vor veni singure pentru 
a fi mulse.

întreprinderea AgrostroJ din Pel
hrimov este numai una din fabrici
le cehoslovace producătoare de ma
șini agricole, care au sarcina să ri
dice nivelul mecanizării agriculturii 
cehoslovace, astfel ca productivita
tea muncii și rentabilitatea produc
ției agricole să se apropie cit mai 
mult de nivelul din industria avan
sată a Cehoslovaciei.

Foloalnd metoda 
geometriei analitice se 
poate prevedea cu 1-2 
luni Înainte primul 
zbor șl durata genera
țiilor de Insecte dău
nătoare. Această me
todă se bazează pe re
zolvarea ecuațiilor ne
cesarului de căldură al 
specimenului biologic 
șl ale posibilităților de 
căldură ale regiunii 
climaterice respective. 
Această metodă origi
nală de prognoză a da
tei apariției dăunăto
rilor agricoli a fost 
concepută de omul de 
știință sovietic Alek
sandr Podolski, candi
dat In științe geografi
ce, care lucrează In 
Tadjikistan,

Datorită noii metode 
se pot lua din timp 
măsurile necesare pen
tru a preveni contami
narea semănăturilor și 
.a grădinilor cu buha 
bumbacului, păianje
nul roșu, viermele me
relor.

Metoda lui Alek
sandr Podolski se ca
racterizează printr-o 
înaltă precizie șl de 
aceea este mai sigură 
deeît metoda de prog- 
nostlcare răspîndită în 
toată lumea, recoman
dată de oamenii de 
știință francezi.

Anul trecut, în col
hozurile din Tadjikis
tan unde s-a efectuat 
verificarea metodei Iul
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• Sindicatul lucrătorilor de la tele

graf șl telefon din Japonia, care nu
mără 150.000 de membri, a refuzat să 
deservească navele flotei a 7-a ame
ricane care intră in porturile japoneze.

• La Ankara a fost dat publicității 
actul de acuzare fn procesul foștilor 
conducători al Turciei, Comisia supe
rioară de anchetă cere condamnarea 
la moarte a 71 de persoane printre 
care fostul prim ministru Menderes, 
fostul președinte al Republicii Bax Ba- 
yar ■ etc. Procesul va avea loc la 14 
octombrie a.c.

• După cum transmite agenția 
A.D.N., de la începutul acestui an au 
trecut din Germania occidentală In 
R. D. Germană peste 15.000 de ger

Pun b ază trainică 
unor recolte bogate

(Urmare din pag. 1)

constantă cîteva zile. In momentul 
de față gospodăria este aproape pe 
terminate cu semănatul griului.

Tovarășul ILIE NEAGU, 
Inginer șef :

Fertilizarea terenului ți folosirea 
unei semințe din soiuri de mare 
productivitate sînt alte două condi
ții de bază în obținerea de produc
ții sporite la griu. In anul agricol 
1959—1960, noi am cultivat cu griu 
dintr-un soi de mare productivitate 
doar 300 de hectare, iar restul cu 
A-15. Soiul de mare productivitate 
ne-a dat o producție cu circa 500 kg 
la ha mai mare deeît A-15, iar de 
pe o suprafață de 60 hectare, semă
nată cu grîu de mare productivita
te, într-un teren mai bine lucrat și 
fertilizat, am realizat 3.028 kg la 
ha. fn acest an gospodăria noastră 
seamănă numai grîu din soiuri cu 
productivitate ridicată. Avînd în ve
dere că aceste soiuri cer un agro- 
fond superior, bogat în substanțe 
nutritive, am luat măsuri să ferti
lizăm întreaga suprafață pe care o 
cultivăm cu grîu. Ingrățămintele le 
dăm diferențiat, tn funcție de ferti
litatea solului, de planta premergă
toare, de soi etc. Pe o suprafață de 
140 de hectare, de pildă, care tn 
1959 a fost cultivată cu orez, iar 
in acest an cu porumb siloz, am dat 
o dată eu arătura de bază, cîte 
600 kg superfosfat la hectar. Pînă 
tn prezent am fertilizat 872 de hec
tare eu 246 tone de superfosfat ți 19 
tone azotat de amoniu, urmtnd ca 
pe măsuri ce se ari terenurile eli

Podolski, un s-u înre
gistrat nlcl-o prognoză 
eronată. In anul curent 
metoda va fl folosită 
de toate gospodăriile 
din Asia Centrală.

Ea permite, de ase
menea, să se prevadă 
data începerii fazei de 
dezvoltare a plantelor, 
să se stabilească posi
bilitățile de cultivare a 
unei plante sau alteia 
în regiunea respectivă 
șl fazele dezvoltării 
lor. Se prevede folosi
rea acestei metode la 
calcularea termenelor 
celor mal favorabile 
pentru însămînțare și 
la rezolvarea altor 
probleme importante 
ale producției agricole.

mani. In prezent in R. D. Germană so
sesc zilnic din R. F. Germană cite 
50-70 persoane.

• In țările Americii Latine nume
roși salariați se află in grevă. In Chile 
9.000 de mineri continuă greva înce
pută in luna septembrie, greviștii ce- 
rînd majorarea salariilor. Ineepînd de 
la 6 octombrie salariații din serviciile 
de telecomunicații din Columbia au 
declarat greva generală cerind satis
facerea unei serii de revendicări eco
nomice.

• Ministerul Agriculturii și Silvicul
turii din Japonia a elaborat un proiect 
de lege prin care se prevede lichida
rea restricțiilor existente în domeniul 
proprietății funciare ; el deschide ca
lea spre refacerea marilor latifundiari.

berate de porumb ți floarea-soarelui 
să le tngrățăm și pe acestea.

Tovarășul ICHIM TOADER 
șeful brigăzii a ll-a 

de mecanizare completă :

Nu încape îndoială că lucrările 
solului și calitatea semănatului au 
o contribuție însemnată în realiza
rea unor recolte bogate de grîu. In 
acest an pe solele unde s-a eliberat 
din vreme terenul am executat ară
turi de vară la 30 cm. adîncime. 
Arătura s-a executat cu plugul în 
agregat cu grapa. Din cauza secetei 
prelungite din această vară arătura 
ieșind în multe locuri bolovonoasă, 
acolo unde a fost nevoie am tăvă- 
lugit, iar pentru o bună mărunțire 
a solului am discuit terenul de cîte 
ori a fost nevoie, creind un bun pat 
germinativ. Pe solele unde griul ur
mează după porumb și floarea-soa- 
reiui, arătură pe care o executăm 
variază între 22—30 cm., în funcție 
de gradul de umiditate a solului. 
Pe aceste terenuri în afară de gră- 
pat aplicăm tăvălugitul și discuirile 
repetate, în scopul mărunțirii și a- 
șezării pămîntului. Pentru executa
rea unei însămințări de calitate, 
înainte de începerea acestei lucrări 
am reglat șl probat semănătorile 
S.U.-29 cu care lucrăm, astfel ca 
ele să introducă boabele de grîu la 
6—8 cm. adîncime, și au fost lns- 
truițl mecanizatorii asupra normei 
de sămînță care trebuie dată la ha. 
(200 kg), și a vitezei cu care trebuie 
să meargă cu tractorul la semănat. 
De altfel, semănatul griului se face 
sub directa supraveghere a noastră, 
a șefilor de brigăzi și a inginerilor 
din gospodărie. Insămințînd la 
vreme șl in bune condiții agroteh
nice griul, sîntem convinși că in 
1961 vom realiza o producție cu 
mult mal mare dectt cea din anul 
acesta.

Faza regională a „Cupei Agriculturii"
In comunele Chendu Mic, Chendu 

Mare șl Fîntînele din Regiunea Auto
nomă Maghiară s-au desfășurat timp 
de două zjle Întrecerile fazei regiona
le a celei de-a doua ediții a „Cupei 
Agriculturii" la fotbal, popice, volei și 
atletism la care au participat 180 
concurenți din satele și comunele re
giunii.

Iată cîștigătorii fazei regionale care 
s-au calificat pentru finala competiției 
care va avea loc în regiunea Cluj în
tre 22 și 23 octombrie. FOTBAL : „U- 
nirea" Chendu (raionul Sîngeorgiu de 
Pădure) ; POPICE : „Nirajul" Miercu

O duminică sportivă , 
plăcută cu... surprize!

In ultimul timp, a devenit o obiș
nuință ca în fiecare duminică, pe te
renurile de sport din comunele și 
satele patriei noastre, să se desfă
șoare diferite competiții de fotbal, 
volei, atletism, handbal, oină etc. 
De asemenea, a devenit o obișnuință 
că la aceste întreceri sportive să 
asiste un număr tot mai mare de 
spectatori din mediul sătesc, pentru 
care, înainte vreme, programele 
sportive duminicale nu existau.

De curînd, am avut o plăcută sur
priză : președintele consiliului raio
nal U.C.F.S. Urziceni, tov. Radu Io- 
nescu, ne-a invitat să urmărim un 
meci de rugbi în comuna Ion Roată. 
La început, ne-a surprins această 
veste : un meci de rugbi într-o co
rn, ună ?! Dar, tovarășul Radu Iones- 
cu ne-a lămurit apoi despre ce este 
vorba.

„In comuna Ion Roată, din raio
nul nostru, recent, o serie de tineri 
țărani colectiviști au început să 
joace rugbi, sub îndrumarea prof. 
Ion Comța, fost jucător în echipa 
„Progresul" din București. El a adus 
un balon oval și după ce a arătat 
regulile principale ale acestui sport, 
au început antrenamentele. $1 acum 
sînt numeroși tineri în comună care 
îndrăgesc rugbiul. Desigur, însă, că 
sînt abia la început. Pentru a căpă
ta cunoștințe mai multe și pentru a 
vedea practic cum se desfășoară un 
joc de rugbi, am invitat două echipe 
din București, care vor face astăzi 
un meci demonstrativ în comuna Ion 
Roată".

După aceste lămuriri, curiozitatea 
ne-a făcut să ne deplasăm la fața 
locului. Și iată-ne duminică în co
muna Ion Roată. Pe terenul de 
sport, erau amenajate două „buturi" 
(porți) proyizorii pentru jocul de 
rugbi. Echipele sosite din București, 

rea Niraj,( raionul Tg. Mureș) ; VOLEI 
fete și băieți : „Progresul" Sîngeorgiu 
de Pădure.

Clasamentul pe raioane la atletism 
se prezintă astfel :

1. — Raionul Tg. Mureș 44 puncte ț
2. Raionul Odorhei 31 puncte ; 3. Raio
nul Ciuc 29 puncte.

Faza regională a fost organizată în 
bune condițiuni de U.C.F.S. raionul 
Sîngeorgiu de Pădure cu contribuția 
asociațiilor sportive gazde.
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respectiv Gloria — uzinele „Repu
blica" și formația muncitorilor de la 
uzinele „Tudor Vladimirescu", sa 
aflau pe teren. La început erau foar-: 
te puțini spectatori, dar, după înce
perea jocului, numărul.lor a crescut 
simțitor. Au venit și spectatori din 
comunele și satele învecinate, cara 
fusese înștiințați despre acest joc. 
Unii priveau curioși, nu văzuse pînă 
acum un meci de rugbi șl cel mal 
inițiați. care luaseră.,, lecții de la 
prof. Comța, le dădeau lămuriri.

Echipele bucureștene s-au străduit 
să facă un joc frumos, care a fost 
urmărit cu interes de săteni. Apoi 
a urmat un joc de fotbal, în cadrul 
campionatului raional.

Cînd s-a înserat, am făcut cala 
întoarsă, spre București. Pe șosea 
am întîlnit autocamioane cu sportivi,, 
care se întorceau acasă. Cu toți erau* 
veseli și bine dispuși. Petrecuseră o 
frumoasă după amiază, în întreceri 
sportive. Și noi, ne-am întors acasă, 
bine dispuși, cu carnetul plin de în
semnări interesante. Debutul jocului 
de rugbi în comuna Ion Roată ...Dez
voltarea activității fotbalistice în sa
tele din raionul Urziceni, 18 echipa 
participă acum la campionatul raio
nal. Și să nu uităm, la despărțire, 
tov. Radu Ionescu, ne-a anunțat : 
consiliul raional U.C.F.S. Urziceni a 
inițiat o competiție de masă dotată 
cu „CUPA SECTORULUI SOCIA
LIST AL AGRICULTURII", la care 
vor participa tineri și tinere din 
gospodăriile agricole de stat și co
lective și de la stațiunile de mașini 
și tractoare. Această competiție cu
prinde întreceri la disciplinele . fot
bal, volei, atletism, oină, popice șl 
călărie. Finala va avea loc în preaj
ma zilei de 7 Noiembrie,--

M. LERESCU

CĂLĂTORIND PRIN U. R. & S.

Un colhoz multimilionarw
Intr-o curte mare, umbrită de pomi 

cu coroane rotate, ne întîmpină un 
om gras și voinic, care ne string© 
miinile cu mina lui mare și puternică 
Ne’ spune că președintele e plecat la 
reședința raionului, dar va veni in 
curînd. Trimite vorbă apoi crainicului 
Stației de radioamplificare să-l anunțe 
pe agronomul șef al colhozului să vină 
la cancelarie și ne poftește în casa 
de oaspeți, să lăsăm acolo bagajele, 
să ne spălăm și să ne curățăm de 
praf.

Casa de oaspeți, pe al cărei 
frontispiciu scrie „Hotel“, este o clă
dire impunătoare, înconjurată de o 
grădină. Pare, într-adevăr, un hotel, 
și încă dintre cele bune, care n-ar 
face de rîs nici un oraș. Ocupăm pa
tru din cele opt camere bine mobi
late ale hotelului. Camerele sînt deo
sebit de curate și bine mobilate. Des
chid un robinet de material plastic și 
opa începe să curgă în chiuveta albă, 
de faianță. După o jumătate de oră, 
înviorați de apa proaspătă, ne în
dreptăm iarăși spre cancelarie, De 
data aceasta, alături de omul care 
ne-a întîmpinat la venire, se află un 
bărbat de statură mijlocie și negri
cios la față. Este inginerul Vasili 
Antonovici Bondarenko, agronomul șef 
al colhozului. In momentul cînd am 
venit noi, el se afla la vie, la vreo 
trei kilometri depărtare de sediul col
hozului. înștiințat de crainicul stației 
de radioamplificare, el a lăsat munca 
în grija șefului de brigadă și a venit 
la sediu.

- Vă rog să poftiți în biroul tovară
șului președinte, ne spuse el aflînd 
scopul vizitei noastre.
r - i. . ----------

înainte de a mă Interesa despre 
unele date și cifre despre colhoz, 
privesc cu atenție spre inginerul agro
nom. După înfățișare și după vorbă 
nu se deosebește cu nimic de ceilalți 
colhoznici și dacă nu cș ști că este 
inginer agronom,, n-aș putea să. re
marc aceasta. Este îmbrăcat într-un 
costum de lucru, curat și bine îngrijit, 
la fel cu toți bărbații care se învîr- 
tesc prin curtea gospodăriei. Nu este 
vorba însă de o coborîre a intelectua
lului Ia nivelul colhoznicilor, ci dimpo
trivă. Foarte mulți colhoznici nu se 
deosebesc cu nimic de inginerul agro
nom și de alți intelectuali ai satului.

li spun că știu unele lucruri despre 
colhozul „Budionîi" încă din anul 
1948. Am venit aici să văd în ce mă
sură s-a dezvoltat colhozul de atunci 
ș! pînă acuma. In aceeași vreme scot 
din servietă broșura în care au fost 
publicate răspunsurile date de mem
brii colhozului ,,Budionîi“ la întrebările 
țăranilor muncitori din R.P.R., și l-o 
înmînez. Inginerul o ia în mină și se 
uită la ea, apoi mă privește nedume
rit. li explic despre ce este vorba și-l 
întreb dacă o cunoaște. îmi răspunde 
că n-o știe. El este numai de cîțiva 
ani în acest colhoz. Contabilul cu
noaște însă această broșură și-mi - 
spune că a lucrat și el la elaborarea 
răspunsurilor.

Contabilul îmi povestește apoi că 
colhozul lor are o suprafață de ■ 
3.713 ha., din care . 2.642 teren arabil. - 
Fac în gînd socoteala. Diferența din- j 
tre suprafața agricolă și cea arabilă 
este destul de mare : peste 1.000 hec
tare. Mă aștept să mi se spună că a 

parte însemnată din aoest teren este 
ocupată de viță de vie șl pomi rodi
tori și că de aci au fost obținute ve
nituri foarte mari, care i-au ajutat pe 
colhoznici să-și făurească viața Imbel- 

1 șugată pe care o poți vedea privind 
în jurul tău. Aflu, cu surprindere, că 
suprafața cultivată cu vie și pomi are 
abia 128 ha. Cea mai măre parte din 
această mie de ha. este ocupată de... 
perdele de protecție (780 ha) împo
triva. arșiței soarelui și a vinturilor 
uscate de stepă. Mă gindesc că o 
parte însemnată din suprafața ara
bilă e cultivată poate cu legume, cu 
or.ez și cu plante tehnice care sînt 
foarte bănoase, dar iarăși am prile
jul să constat că m-am înșelat. Mi se 
spune că colhozul este o gospodărie 
cerealieră, cu un sector zootehnic bine 
dezvoltat. Cerealele și animalele sînt 
sursa principală a veniturilor colhozu
lui. Din ele izvorăște belșugul în care 
trăiesc colhoznicii, de aci a pornit În
florirea la care a ajuns satul. Secre
tul bunăstării colhoznicilor constă în 
cea mai more parte în producțiile 
mari obținute, Gospodari pricepuți și 
cu experiență, colhoznicii din „Budio- 
nii" ou știut să înfrîngă vitregia na
turii. Cele aproape 800 ha. de perdele 
de pădure au tăiat aripile vinturilor 
sălbatice, aducîndu-le în situația de 
a nu mai pricinui rău culturilor.

La ajutorul dat de perdelele de 
protecție s-au adăugat străduințele 
depuse de colhoznici de a aplica cu 

i Strictețe regulile agrotehnice, de a fo
losi munca mecanizată aducătoare de 
producții sporite la un preț de cost 
foarte redus.

- Vă rog să-ml spuneți : ce agro
tehnică folosiți Ja oultura porumbului t 
mă adresez inginerului agronom Bon
darenko.

Agronomul șef ol colhozului Iml 
povestește că, de obicei, In gospodăria 
lor, premergătorul porumbului este 
griul. Nici nu s-ar putea altfel, de
oarece aci, peste două treimi din te
renul arabil se cultivă cu griu șl 
porumb. După ce griul a fost strîns, 
colhoznicii încep pregătirea terenului 
pentru Viitoarea recoltă de porumb. 
Se fac arături adînci, la 28 - 30 
centimetri. înainte de arătură, la fie
care hectar sînt aplicate 15-18 tone 
de îngrășăminte naturale bine pregă
tite în gropi speciale, de beton, 
adînci de 3-4 metri. In timpul ve
getației sînt folosite, -după nevoi, și 
îngrășămintele minerale. Primăvara, 
înainte de insămînțatul porumbului, 
pămîntul este grăpat. Pe urmă se 
trece peste el de două ori cu culti
vatorul și numai după aceea se trece 
la însămînțat.

Agronomul Bondarenko îmi poves
tește apoi că în condițiile lor clima
terice, cu precipitații scăzute (media 
anuală 369 mm) se recomandă a fi 
un bob la cuib.

— Luînd in considerație însă că pă
mîntul nu are buruieni, noi am rămas 
la 2 boabe în cuib. Cuiburile sînt 
așezate in pătrat, la distanță de 70X70, 

precizează agronomul.
-Nn ce procent sînt mecanizate 

lucrările la cultura porumbului ? îi 
întreb din nou.

— In ultimii ani, cînd colhozul a 
ojuns la mecanizarea completă, mun
cile agricole la porumb sînt mecani
zate sută la sută.
- Adică ?
- Adică munca manuală este ex

clusă, continuă el fără să țină seama 
că l-am întrerupt.

Irnl povestește mal departe că în 

colhozul loc sint folosiți hibrizii de po
rumb VIR-42 șl Odesa I. înainte de in- 
sămînțare, boabele de porumb sînt 
tratxste cu Granozan. In timpul vegeta
ției In lung șl în lat, se aplică 3-4 
prașile printre rînduri. Aceste prașlle 
nu se fac însă oricum, cl țlnîndu-se 
seama de timp, de sol șl de soiul po
rumbului. In toate cazurile, la prima 
prașilă adînclmea este mal mare, 
micșorîndu-se treptat, la prașllele ur
mătoare.

Ascult cele povestite de Inginerul 
agronom al colhozului. Acesta surîde 
prietenos, șl încheie :
- Ne străduim să facem pămîntul 

cît mai darnic și putem spune că în 
mare măsură izbutim.

Imi spune după aceea eă In ulti
mii cinci ani, în colhozul lor au fost 
obținute, în medie, cîte 4.000 kg. po
rumb boabe la ha. In anul 1956, 
producția s-a ridicat la 5.600 kg. po
rumb boabe.

Cît privește griul, apllcîndu-se și 
aci o agrotehnică înaintată, se obțin 
recolte deosebit de mari. Astfel, în ul
timii doi ani, cu toate că în regiunea 
Odesa o fost secetă mare, colho
zul „Budionîi" a obținut, în medie 
2.500 kg. grîu la hectar.

Recolte mari ou mal obținut la 
floarea-soarelui. șl alte culturi. La 
sflecla de zahăr, bunăoară, cu toate 
că au început s-o cultive de abia din 
1959, au obținut în anul acesta cite 
33.400 kg. pe fiecare hectar.

Toate aceste rezultate sînt, fără în
doială, deosebit de importante. Col
hoznicii din „Budionîi" nu se mulțu
mesc însă cu atît. Ei știu că pot 
smulge pămîntului mal mult și se stră
duiesc să mărească încontinuu pro
ducția. Sînt sigur că vor izbuti.

ȘERBAN NEDELCU

Gospodării agricole colective, 
agricole

individuali!
întovărășiri 

și producători
=3

Contractarea linei din
I începe în luna octombrie a. 
| deosebite.

Contractați cu unitățile D. C. A. cît mal multe | 
| cantități de lină, asigurîndu-vă astfel importantă | 
1 venituri pentru gospodăria voastră, 
fiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiw

producția anului 1961 
c. fl vă oferă avantaje
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